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اگر از دیگران در خصوص حس شــان 
نسبت به جمعه بپرســید، پاسخ های 
مختلفی می شنوید؛ شاید برای بسیاری غروب 
دلگیر جمعــه تداعی شــود امــا اگر این ســؤال 
دربــاره جمعه ســیاه یا اســم فرنگــی آن »بلک 
فرایدی« پرسیده شود، اگر با آن آشنایی داشته 
باشید، یاد خرید می افتید. البته در یک هفته 
اخیــر، ایــن نــام بــرای بســیاری تداعی کننــده 
اس ام اس های رگباری ای بود که طی چند روز به 
مناسبت جمعه ســیاه، روز سوم آذر برای شان 
ارسال می شد؛ با این مضمون که با تخفیف ۹۰ 

درصدی قسطی یا با اعتبار خرید کنید.

 اما اصطلاح جمعه سیاه از کجا شروع 
شــد؟ در دهه ۵۰ میلادی، بــرای اولین 
بــار ایــن عبــارت در فیلادلفیــای 
آمریــکا بــرای جمعــه پــس از روز 
شــکرگذاری بــه کار بــرده شــد. 
رفتــه  رفتــه  نــام  ایــن  ســپس 
رنگ وبوی تجاری به خود گرفت و 
کســب وکارها، روز اول شــروع 
بــرای  زمســتانی  خریدهــای 
ســیاه  جمعــه  را  کریســمس 
نامیدند. طبق آمار، مردم آمریکا 
ســالانه در جمعــه ســیاه ده هــا 
میلیــارد دلار در ایــن روز بــرای خریــد هزینــه 

می کنند.

 امــا حضــور جمعــه ســیاه در ایــران 
قدمت زیــادی ندارد. اگــر بخواهیم به 
شــکل اصولی در نظر بگیریم، جمعه سیاه در 
ایــران بایــد آخریــن جمعه مــاه بهمن یــا اولین 
جمعه ماه اســفند باشــد که مــردم وارد فضای 
خرید ســال نو می شــوند. اما جمعه هفته اول 
آذر هیچ مناســبت و چارچوبی برای این اتفاق 

ندارد و تنها همراهی با یک تــب جهانی بدون 
سنخیت با چرخه سال شمسی است.

 از طرفی موضوع جمعه سیاه در ایران 
به شــدت تب محــور اســت. در همین 
جمعه ای که گذشت، شاید بسیاری گوشی به 
دســت در اســنپ و دیجــی کالا مشــغول 
چرخیدن برای خرید وســایلی بودند که شــاید 
اصلاً به آن نیاز نداشــتند. بماند که تا چه حد 
سرعت این پلتفرم ها در ســاعت های مختلف 
بــرای بــالا آوردن یــک صفحــه یــا محصــول 

عذاب آور بود.

 اگــر ســری بــه شــبکه های اجتماعــی 
می زدیــم، متوجــه می شــدیم حتــی 
برخی پلتفرم ها مجبورشدند برای جلوگیری از 
فشــار ترافیــک اینترنــت خــارج از کشــور و 
همین طور امنیت، پلتفرم را ایران اکسس کنند 
و همین امــر باعث شــد، ایرانیانی کــه خارج از 
کشــور قصد خرید داشــتند، با مشکل مواجه 

شوند.

 حــالا اگــر بــه ماهیــت بلــک فرایــدی 
بازگردیم، این سوال مطرح می شود که 
تخفیف هــای این روز تا چه حد واقعی اســت؟ 
تجربه های شخصی و اطرافیان نشان می دهد، 
بــرای خریــد بســیاری از کالاهــا در عمــل بــا 
تخفیف ویژه ای مواجه نبودید. اگر یک کالایی 
را پیــش از بلــک فرایــدی رصــد کــرده باشــید، 
می بینیــد عــدد جنــس بالاتــر از عــدد معمول 
گذاشــته شــده و با ۵۰ درصد تخفیف به شــما 
عرضه می شود اما در عمل با تخفیف جدی ای 
مواجه نیستید و قیمت اصلی جنس و یا حتی 

بیشتر از آن را پرداخت می کنید.
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بلک فرایدی واقعی یا کیک

در رویداد چالش های جذب سرمایه مطرح شد 

ایده استارتاپ برای سرمایه گذاری 
باید واقعی باشد

رویــداد »چالش هــای فراینــد جــذب ســرمایه«، در محــل 
دانشــگاه علــم و فرهنــگ بــا حضــور »میثــم زرگرپــور«، 
استراتژیست جذب سرمایه و مشــاور توسعه کسب وکار؛ 
»محمدرضــا معصومــی«، مدیــر ســرمایه گذاری گلرنــگ 
ونچــرز؛ »طــه رضــوی«، مدیرعامل ســایت شــب و »ســید 
محمدرضــا فرحــی«، هم بنیان گــذار بیمه بــازار برگزار شــد. 
»میثــم ســلیمانی«، ســردبیر رســانه های دیجیتــال راه کار 
و هفته نامــه کارنگ نیــز مدیریت ایــن نشســت را بر عهده 

داشت. 

 تیم خوب، دلیل سرمایه گذاری است
سلیمانی در ابتدای پنل موضوع سرمایه گذاری را مطرح کرد 
و از شرکت کنندگان نشست پرسید، مهم ترین موضوع برای 
آغاز سرمایه گذاری روی یک استارتاپ چیست؟ محمدرضا 

معصومی، مدیر سرمایه گذاری گلرنگ ونچرز در 
پاسخ به این سؤال ابتدا به دو مفهوم »جوکی« 
و »هــورس« در ادبیات کســب وکار اشــاره کرد. 
به گفتــه او جوکــی در ادبیــات کســب وکار نماد 
بنیان گــذار اســت و از ویژگی هــای آن چابکــی 
و انعطــاف بــالا اســت. معصومــی در توضیــح 
بیزینس مدل »جوکی« بیان کرد که معمولاً آنها 
در ابتدا مبلغ کمی را دریافت کرده و درصورتی که 
برنده باشند کل مبلغ را دریافت می کنند که این 
وجه اشــتراک آنها با بنیان گذارها اســت. او در 

صحبت هایش از مفهوم و یا به عبارتی از استعاره ای دیگر در 
ادبیات کسب وکار به نام »هورس« گفت. به گفته او هورس 
به ابعاد مختلف یک بیزینس مدل نگاه می کند. او در ادامه 
گفت: »در دنیا مفهوم جوکی جلوتر از هورس قرار می گیرد؛ 
زیرا معمــولاً یک بنیان گــذار خــوب، توانایی راه انــدازی یک 

کسب وکار خوب را دارد.«
او در نهایــت ایــن نکتــه را بیان کرد کــه مدیریت ارشــد یک 
کسب وکار است که اهمیت دارد؛ زیرا یک استارتاپ خوب 
باید یک تیم خوب داشــته باشــد و نه لزوماً یک بنیان گذار 

خوب. 

 سرمایه گذار باید مشهور باشد
 میثــم ســلیمانی در ادامــه موضــوع ســرمایه گذاری را از 
نــگاه پذیرنــده ســرمایه مطــرح کــرد و از رضــوی، مدیرعامل 
سایت شــب پرســید: »برای پذیرفتن یک ســرمایه آیا تنها 
به وجه مالی توجه می کنید و یا مؤلفه دیگــری را نیز در نظر 

می گیریــد؟« رضوی در پاســخ گفــت: »البته کــه وجه مالی 
از اهمیت بســیار بالایــی برخوردار اســت؛ امــا واقعیت این 
اســت که برای یک اســتارتاپ، نقشه راه مشــخص است و 
مؤلفه ای کــه در این میان وجود ندارد پول اســت کــه در این 
مرحله پیشنهاداتی شنیده می شود. در مقام مقایسه برای 
یک کســب وکار، شهرت سرمایه گذار بســیار اهمیت دارد. 
همچنین ما سعی می کنیم که آینده ای که بعد سرمایه گذاری 
در انتظارمان اســت را پیش بینــی کنیــم. در نهایت ترکیب 

شهرت و پرتفو برای ما اهمیت بسیار دارد.« 

 افود رویا نیست 
گروه ســرمایه گذاری گلرنگ ونچــرز، به تازگی روی ســرویس 
»افــود« ســرمایه گذاری کرده اســت. »افود« یک ســرویس 
ســفارش آنلاین غذا اســت و به عبارتی خود را بــرای رقابت 
با فعال بزرگ این حوزه یعنی اســنپ فود آماده 
می کنــد. ســلیمانی از معصومی پرســید که آیا 
راه اندازی یــک اســتارتاپ ســفارش آنلاین غذا 
ماننــد »افــود« و ادعــای رقابــت بــا اســنپ فود، 
رؤیاپردازی است و یا واقعیت؟ معصومی پاسخ 
داد: »واقعیت است و تنها رؤیاپردازی نیست. 
البته مسیری متفاوت را هم طی می کند. زمانی 
است که یک تیم برای سرمایه گذاری پیش قدم 
می شــود و زمانــی هــم هســت کــه خــود گــروه 
سرمایه گذاری شــروع به ایجاد تیم می کند؛ در 
صورت ایجاد موقعیت دوم، ســازمان سرمایه گذار، مزایایی 
را در نظر می گیرد و به عبارتی حلقه هایی را دیده است. اگر 
آن کسی هم که رؤیاپردازی می کند کل زنجیره را ببیند قطعاً 
اتفاقات خوبی می افتد.«  ســلیمانی در ادامه صحبت های 
معصومی از او پرســید: »شــما با خرید کســب وکاری مثل 
الوپیــک و راه انــدازی افــود قصــد رســیدن بــه چــه بــازاری را 
دارید؟« معصومی در پاسخ اظهار داشت: »نکته این است 
که ما پیش تر در حوزه بازار کالاهای تند مصرف فعال بوده ایم. 
هم اکنون نیز تعداد زیادی ســفارش کالا از طریق سیســتم 
سفارش گیری اکالا به نام »زپ« در حال دریافت شدن است 
و بعد از اسنپ ســهم دوم بازار را دارد.« او در توضیح خرید 
الوپیک نیز استدلال استراتژی توسعه کســب وکار را به کار 
برد و توضیح داد که فعالیت الوپیک و »زپ« فعلاً به صورت 
موازی پیــش خواهد رفــت؛ زیرا نیازهــای این دو بــا یکدیگر 

متمایز هستند.
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پرداخت 7000 میلیارد 
تسهیلات توسط ویپاد

مدیرعامــل شــرکت داتیــن اعلام کــرد که 
»ویپــاد« در بیســت  ماهــه اخیــر معادل 
۷ هــزار میلیــارد تومــان تســهیلات خــرد 

پرداخت کرده است.

حمایت اسنپ از خانه امن آتنا
 اســنپ اعلام کــرد به مناســبت 
روز جهانی مبارزه با خشــونت علیه زنان، 
نزدیک به ۸۰۵ میلیون تومان به مؤسسه 

آتنا پرداخت کرده است.

3  کارگروه  جدید در نصر تهران
ســه کارگــروه »بلاکچیــن، رمزارز 
و دارایــی دیجیتال«، »اینشــورتک، بیمه 
دیجیتال« و »پلتفرم های ارســال پیامک 
انبــوه و اطلاع رســانی« در کمیســیون 
فین تــک ســازمان نصــر تهــران تشــکیل 

می شود.

اعطای 3000 سهم به سفیران 
تپسی

تپســی اعلام کرد که بیش از ۳۰۰۰ سفیر 
)راننده( این تاکســی اینترنتی، ســهام دار 

این شرکت شده اند.

در چنــد روز گذشــته، اتفاقــات دراماتیک زیــادی در اتاق 
هیئت مدیــره یکی از شــرکت های ســیلیکون ولی افتاد که 
در فضــای صنعت هــوش مصنوعــی، ســروصدای زیادی 
به پــا کــرد. در ایــن روزها، »ســم آلتمــن«، رهبر برجســته 
صنعت هوش مصنوعی و ســازنده »چــت جی پی تی« از 

شرکت OpenAI برکنار شد و پس از اعتراض 
و مخالفــت ســرمایه گذاران و کارکنــان، به این 
شرکت بازگشت. آلتمن، صبح چهارشنبه ۲۲ 
نوامبر، ۵ روز پس از اینکه توسط هیئت مدیره 
برکنار شــد، اعلام کرد که به عنوان مدیرعامل 
بــه OpenAI بــاز خواهد گشــت. با بازگشــت 
آلتمن به OpenAI، اعضای هیئت مدیره غالباً 

تغییر کردند. 
بازنگــری اتفاقــات اخیــر، می توانــد درس های 
زیادی به ما درباره آینده فناوری پررونق هوش 
مصنوعی بیاموزد. در ادامه به بررسی دقیق تر 

این اتفاقات می پردازیم.

 چرا سم آلتمن اخراج شد؟
هیئت مدیره OpenAI روز جمعه ۱۷ نوامبر به طور نگهانی 
تصمیــم گرفت که ســم آلتمــن، مدیرعامل این شــرکت را 
اخراج کند. هیئت مدیره اعلام کرد که سم آلتمن در ارتباط 
خود با هیئت مدیره صادق نبوده و این عدم صداقت مانع 
هیئت مدیره در انجام مســئولیت هایش شــده اســت. به 
گفته مدیران OpenAI، هیئت مدیره دلایل اخراج آلتمن 
را حتــی در روزهای پــس از خــروج او هم مشــخص نکرد. 
البتــه باید اشــاره کــرد، این اولیــن باری نبــود کــه آلتمن از 
ســازمانی که رهبری آن را بر عهده داشــت اخراج می شد. 
این اخراج ها به شــهرت او در ســیلیکون ولی دامن زده اند 
و در این مرکز از آلتمن با عنوان یک شخصیت قطبی یاد 
می شود. آلتمن در همان روز و اندکی پس از اینکه اخراج 
 OpenAI شــد، در توییتر خود نوشــت: »زمانــی را کــه در
بودم، دوســت دارم. دوران تصدی من در آن شرکت برایم 

متحول کننده بود.«
مایکروســافت، بزرگ تریــن ســرمایه گذار OpenAI، بــه 
ســرعت اعلام کــرد کــه آلتمــن را بــرای رهبــری تحقیقات 
هوش مصنوعی به همراه رئیس ســابق OpenAI، »گرگ 
براکمن«، استخدام کرده است. لازم به ذکر است، براکمن 
روز جمعه در همبســتگی بــا آلتمن از OpenAI اســتعفا 
داد. اما آلتمــن به مذاکــره بــا OpenAI برای بازگشــت به 

شرکت ادامه داد.

 چرا آلتمن به OpenAI بازگشت؟
پس از مخالفــت قابل  توجــه کارمنــدان و ســرمایه گذاران، 

آلتمن در صبح چهارشــنبه ۲۲ نوامبر به عنوان مدیرعامل 
به OpenAI بازگردانده شد. به نظر می رسد در پی بازگشت 

آلتمن به شرکت، براکمن نیز قصد برگشتن دارد.
 OpenAI پــس از اخــراج آلتمــن، تقریبــاً همــه کارکنــان 
نامه ای تنظیم کردند و خواســتار بازگشــت آلتمن شدند. 
آنها تهدید کردند، در صورت عدم بازگرداندن 
آلتمــن،OpenAI  را تــرک و به مایکروســافت 
می پیوندنــد. ۷۰۰ نفــر از ۷۷۰ پرســنل ایــن 
شــرکت، خواســتار اســتعفای هیئت مدیــره 
فعلی و بازگردانــدن آلتمن به کار شــدند. آنها 
در نامه خود نوشــتند: »اقدامات شما آشکار 
 OpenAI کرده است که شما قادر به نظارت بر
نیســتید. مــا نمی توانیــم بــرای یــا بــا افــرادی 
کــه فاقــد شایســتگی، قضــاوت و مراقبــت از 

مأموریت و کارمندان ما هستند کار کنیم.«
 

 اعضای هیئت مدیره OpenAI چه کسانی 
هستند؟

اعضای هیئت مدیره OpenAI شامل »برت تیلور«، رئیس 
سابق هیئت مدیره توییتر )قبل از تصاحب ایلان ماسک(؛ 
»لری ســامرز«، وزیــر خزانــه داری ســابق ایــالات متحده؛ 
»آدام دی آنجلــو«، مدیــر اجرایی کــوارا؛ آلتمــن و براکمن 

هستند. این افراد به برکناری آلتمن رأی دادند.
 ســامرز کســی بود که مــدام در 
مورد هــوش مصنوعی هشــدار 
می داد و معتقد بود، این فناوری 
قبل از اینکه انتظارش را داشته 
باشیم در بازار کار اختلال ایجاد 
می کند. سامرز در هیئت مدیره 
بلاک )یک شــرکت پرداخت که 
توســط بنیان گــذار توییتر جک 
دورسی تأسیس شــده است( و 
شرکت نرم افزاری اسکیل سافت 
کورپ نقش های مهمی بر عهده 

دارد.
او در ســال ۲۰۱۷، »اســتیون 
منوچیــن«، وزیــر خزانــه داری 
دونالــد ترامــپ را بــه دلیــل 
اظهاراتــی کــه نشــان مــی داد 
هوش مصنوعی بــرای نیم قرن 

یا بیشــتر، جایگزین مشــاغل در ایالات متحــده نخواهد 
شــد، مورد انتقاد قرار داد. ســامرز در پاســخ بــه اظهارات 
منوچین در مقاله ای نوشــت: »نظر منوچیــن درباره عدم 
تأثیر فناوری بر مشاغل، برای اقتصاد تقریباً معادل انکار 

تغییرات آب وهوایی برای زیست شناسی است.«
ســامرز ۵ سال هم ریاســت دانشگاه آکســفورد را به عهده 
داشــت که دوره پر فراز و نشــیبی بــود. او در ســال ۲۰۰۶ به 
دنبال شــورش کارکنان بــه دلیــل اظهارنظرهــای او در مورد 
عدم حضور زنان در رشــته های علوم، فناوری، مهندســی و 
ریاضیات استعفا داد. سامرز گفته بود که شکاف جنسیتی 
ممکن است ناشی از تفاوت های ذاتی بین زن و مرد باشد. 

البته بعداً به خاطر گفته های خود عذرخواهی کرد.
بــر اســاس گزارش هــا بــه جــز دی آنجلــو، ســایر اعضــای 
هیئت مدیره OpenAI جایگزین شده اند. اعضای جدید 
هیئت مدیــره »ایلیــا سوتســکور«، دانمشــند کامپیوتــر؛ 
»هلن تونر«، مدیر استراتژی دانشگاه جورج تاون و »تاشا 

مک کاولی«، مدیر شرکت رند هستند.

 مایکروســافت در ایــن قضایــا چــه نقشــی 
دارد؟

مایکروســافت، بزرگ تریــن ســرمایه گذار OpenAI، پــس 
از اخــراج آلتمــن و براکمــن، نســبت بــه اســتخدام این دو 
تــن بــرای رهبــری یــک تیــم پیشــرفته هــوش مصنوعــی 
اقدام کــرد. پس از بازگشــت آلتمن به OpenAI، »ســاتیا 
نــادلا«، مدیرعامل مایکروســافت، اعلام کرد کــه از تغییر 
هیئت مدیــره OpenAI  خوشــحال اســت. نــادلا در 
توییتر نوشــت: »ما بــا آلتمــن و براکمن صحبــت و توافق 
کرده ایــم که نقشــی کلیــدی در 
تیــم رهبــری OpenAI داشــته 
باشــند تــا اطمینــان حاصــل 
کنیم که OpenAI به پیشرفت 
بــر  و  ادامــه می دهــد  خــود 
اســاس مأموریت هایــش عمل 

می کند.«

OpenAI  درباره 
OpenAI، شــرکت ســازنده 
چــت جی پی تی یــک چت بات 
محبوب است که دنیای فناوری 
را به شدت تحت تأثیر قرار داده 
و بــه توجــه و ســرمایه گذاری 
هــوش  حــوزه  در  بیشــتر 

مصنوعی منجر شده است.
OpenAI ، در ســال ۲۰۱۵ در 
سانفرانسیسکو با هدف ایجاد هوش عمومی مصنوعی، 
نرم افزاری که به اندازه انســان هوشــمند اســت، تأسیس 
شــد. مأموریــت اصلــی آن جلوگیــری از انحصــار هــوش 

مصنوعی پیشرفته توسط شرکت های بزرگ بود.

 نگاهی به حماسه آفرینی اخیر
سم آلتمن، مدیرعامل

شرکت اوپن ای آی

چرا رفت
و چرا بازگشت؟

  »سم آلتمن«، رهبر 
برجسته صنعت هوش 

مصنوعی و سازنده 
»چت جی پی تی« 
 OpenAI از شرکت
برکنار شد و پس از 
اعتراض و مخالفت 
سرمایه گذاران و 

کارکنان، به این شرکت 
بازگشت

راضیه مینایی  

Raziyeh.minaei995
@gmail.com
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گردشگری
T O U R I S M

 ســفر کلاب برای رفــع چــه نیازهایی از 
صنعــت گردشــگری طراحــی شــده و چــه کاری 

انجام می دهد؟
ســفرکلاب شــبیه ترکیبــی از اپ »دیــوار« و شــبکه 
اجتماعــی »لینکدیــن« اســت بــه این صــورت کــه افراد 
می توانند با جســت وجو در آن، خدمات مورد نظر خود 
را در حوزه  سفر پیدا کنند. در ســفر کلاب مخاطبین در 
دو بخــش می توانند خدمــات دریافت کننــد؛ در بخش 
اول برای مثال مسافرانی که هیچ آشنایی با یک منطقه 
ندارند، بــا جســتجو  و اطــلاع از خدمــات تــور لیدرهای 

مختلف، می توانند با یکی از آنها هماهنگ شوند و سفر 
خود را انجام دهند. صفحه تور لیدرها شامل تجربیات، 
امکاناتی کــه می تواننــد ارائه دهنــد و همچنیــن نظرات 
همســفران قبلــی اســت. در بخش دیگــر فعــالان حوزه  
سفر می توانند امکاناتی را که در سفر احتیاج دارند، در 
سفر سنجی دریافت کنند. وســیله نقلیه، مکان اقامت 
و همه هماهنگی هایی که در ســفر لازم است را می توان 

در سفرسنجی پیدا کرد.
در واقع همه افرادی که در حوزه ی ســفر خدماتی انجام 
می دهنــد دارای پروفایــل و امتیاز بندی و نظر هســتند؛ 

از راننــدگان اتوبــوس تــا بلدهــای محلــی. ســفر کلاب از 
ســه بخش تشــکیل شــده. بخش تبلیغــات، کــه همان 
سفرســنجی اســت. بخش فروشــگاه که یک فروشــگاه 
تجهیــزات طبیعــت گــردی اســت. و بخــش آکادمی که 
آموزش هــای گردشــگری را ارائــه می کند. مــا در آکادمی 
محتواها و ویدیوهایی را به اشــتراک می گذاریم که افراد 

باید قبل از سفر بدانند و رعایت کنند. 

 انگیــزه ای کــه باعــث شــد اقــدام بــه 
راه اندازی سفر کلاب کنید، چه بود؟

 به دنبال ساختن
قبیله ای برای

اهالی سفریم
هم بنیان گذار »سفرکلاب«

در گفت وگو با کارنگ عنوان کرد

ایران یکی از کشورهایی است که با داشتن تاریخ و تمدنی غنی و طبیعتی شگفت انگیز و متنوع، بستر مناسبی برای جذب گردشگر داخلی و خارجی است. اما بستر های نامناسب و 
سیاست های غلط موجب شده که در این سال ها با وجود آنکه صنعت گردشگری در اقتصاد جهانی جایگاه ویژه ای پیدا کرده اما از تمام ظرفیت های کشور آن طور که باید استفاده نشود.
یکی از موانع پیشرفت در این حوزه که مورد بی توجهی قرار گرفته است، محدود بودن شبکه های افرادی است که در این اکوسیستم فعال هستند. همین امر باعث ایجاد مشکلاتی برای 

انجام تورها و گردش های باکیفیت در مناطقی که واقعاً ارزش گردشگری دارند، می شود. گاهی شبکه  اطلاع رسانی و گردشگری یک منطقه، قوی شده و آن شهر و مکان طبیعی مورد استقبال 
گردشگران قرار می گیرد اما همزمان بسیاری از مناطق دیگر کم رونق می ماند و صنعت گردشگری در این مناطق تضعیف می شود. کارنگ در این شماره به سراغ یکی از زنان نوآوری رفته که به 

کمک همکارانش نیاز به ایجاد شبکه در میان فعالان حوزه گردشگری را در استارت خود مورد توجه قرار داده است. 
»غزاله حسین قلی خانی«، هم بنیان گذار »سفرکلاب«، متولد 1374 است. او در دوران دانشجویی به واسطه دورهمی های »آشنا« با فضای استارتاپی آشنا شده و نکته ای که این فضا را برای 
او جذاب کرده، یافتن راه حل خلاقانه برای رفع نیازهای جامعه بوده است. او بعد از مدتی کار در فضای کارمندی، با دوستانش در کسب وکار »سفرسنجی« آشنا شد و تصمیم گرفت با توجه 

به نیاز بازار و توانایی های خودش، بخش آموزش و فروش لوازم سفر را در سفر سنجی آغاز کند. این اتفاق موجب تولد سفرکلاب شد. 

در کارگاه تخصصی 
رضا جمیلی در رویداد 

گردشگری سلامت اروپا 
)EMT 2023( بررسی شد 

وب ۳ و آینده 
صنعت سلامت

رویــداد گردشــگری ســلامت اروپــا، 
روزهــای ۱۶ و ۱۷ نوامبــر در منطقــه 
کیانچیانو ترمه ایتالیا واقع در مرکز این 
کشور و در منطقه توسکانی برگزار شد.

ایــن رویــداد یکــی از رویدادهــای مهــم 
حوزه گردشــگری، تندرســتی و ســلامت 
دنیا اســت و هر ســال با همکاری وزارت 
و  گردشــگری  مقامــات  بهداشــت، 
کســب وکارهای مختلــف دو صنعــت 
گردشــگری و ســلامت از سراســر دنیــا 
برگــزار می شــود. امســال در رویــداد 
گردشــگری ســلامت اروپــا، ۱۵ کارگاه 
چهره هــای  توســط  مســترکلاس  و 
شناخته شــده بین المللــی و بــا رویکــرد 
بررسی روندها و تحولات صنعت برگزار 
شــد. در یکــی از ایــن کارگاه هــا، »رضــا 
جمیلــی«، مدیــر توســعه »راه کار« و 
بنیان گــذار »مدتورپــرس« کــه در حــوزه 
گردشگری سلامت فعال است، به تأثیر 
وب ۳ بــر صنعــت ســلامت پرداخــت. 
جمیلــی در ارائــه ای کــه مخاطبــان آن 
مدیران ارشد بیمارستان های زنجیره ای 
شــرکت های  صاحبــان  اروپایــی، 
گردشگری و ســلامت، مدیران اسپاها و 
سرمایه گذاران حوزه سلامت کشورهای 
مختلف بودند، با مرور تحولاتی که وب ۱ 
و وب ۲ در ۳۰ سال گذشته رقم زده اند به 
این سؤال پرداخت که صنعت سلامت 
بــرای رویارویــی بــا آخریــن تغییــرات 
دنیــای اینترنت کــه از آن تعبیر به وب ۳ 
می شــود چه می تواند بکند و فرصت ها 
و تهدیدهــای ایــن تغییــرات بــرای ایــن 

صنعت چیست؟

 بازاریابــی، تشــخیص و 
ســلامت  در  آمــوزش 

دگرگون خواهند شد
بنیان گــذار مدتورپــرس با اشــاره به اینکه 
وب ۲ بــا شــبکه های اجتماعــی و اقتصاد 
تولیدکننــدگان محتــوا، همــه صنایــع را 
دگرگــون کــرد به ایــن موضــوع مهــم برای 
برندهــای حــوزه ســلامت پرداخــت کــه 
توســعه یک نــام تجــاری در دنیــای وب ۳ 
با تغییری کــه در فناوری و زیرســاخت رخ 
خواهد داد، تفاوت های اساسی با چیزی 
که این روزها با آن آشناییم خواهد داشت. 
ادامه در صفحه 5
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گردشگری
T O U R I S M

سفر راحت و پر بازده و کارا، سفری است که توسط یک 
گروه و قبیله که هر کدام در حوزه خودشان تجربه دارند، 
طراحی شده باشد؛ به همین دلیل ما تصمیم گرفتیم که 
یک قبیله را بســازیم که می توان آن را قبیله  اهالی سفر 
دانست. در واقع شبکه سفر تحت پلتفرم سفرکلاب به 
قبیله تبدیل می شــود و مــا ماموریت داریم کــه با توجه 

به فناوری روز، اجرای سفر و تور را ساده و کارامد کنیم.

 ایــده اولیه راه اندازی ســفر 
کلاب چگونه شــکل گرفــت و پیش از 
ســفرهای  بــرای  هماهنگــی  آن 
گردشــگری توســط تورلیدرها چگونه 

انجام می شد؟
»حامد پرتویــی«، هم بنیان گذار ســفر کلاب 
مدتــی در آژانس ها و تورهــای مختلف فعال 
بــود و متوجه شــد که همــه این اطلاعــات به 
صورت دهان به دهان و فقط به خاطر آشنایی 
تورلیدرهــای مختلــف رد و بــدل می شــود. 

به همین منظــور یک کانــال تلگرامــی راه انــدازی کرد به 
نام »سفرمشــاور« و متوجه نیاز گســترده ایــن حوزه به  
نظم دهی و سیستم ســازی شــد. همین کانــال تلگرامی 
که اکنــون پاتــوق تورلیدرهــا اســت، جرقه اصلــی ایجاد 

سفر کلاب شد.

 فکر می کنید بازاری که وارد آن شده اید 
چه وسعتی دارد؟ آیا آماری از این بازار دارید؟

وســعت بــازار در دو بخــش عمــده ســنجیده می شــود. 
سمت تقاضا که علاقه مندان به سفر و مسافران را در بر  
می گیرد و سمت دیگر که آن را فعالان حوزه گردشگری، 
فروشگاه ها، لیدرها و ... تشــکیل می دهند. البته گاهی 
تورلیدرها هم در ســمت تقاضا قرار می گیرند و از ســایر 
خدمــات ارائــه شــده بــرای اجــرای تــور خودشــان بهــره 
می برند. ما در کشــور بیــش از ۳۰۰۰ آژانس گردشــگری 
داریم کــه بالغ بــر ۱۷۰۰ آژانس در تهران فعال هســتند؛ 
همچنین مــا ۱۳ هــزار راهنمــای گردشــگری دارای کارت 
داریم که حدس می زنیم حدود یک چهارم آنها در بازار 
فعــال باشــند. همچنیــن در ایــن بــازار بیــش از ۲۰ هزار 
اقامت گاه، ۲۵۰۰ فروشــگاه طبیعت گــردی و کوهنوردی 

و ۱۰۰مؤسسه آموزش گردشگری فعال وجود دارند. 

زمینــه  در   
بازار گردشگران داخلی 
چه آماری وجود دارد؟

طبق آمار تخمین زده می شود 
۲۰ میلیــون مســافر  کــه مــا 
داخلی داشــته باشــیم کــه اگر 
هــر کــدام بــه طــور متوســط در 
ماه ۵۰۰ هزار تومان برای ســفر 
هزینــه کنند، انــدازه بــازار ۱۲۰ 
هــزار میلیــارد تومــان خواهــد 
بــود. بــر اســاس بررســی ســال 
۲۰۲۱، حــدود ۷۰ درصــد از 
رزرو اقامتگاه ها برای ســفر، به 
صــورت آنلاین انجام می شــده 

ولی ســهم پلتفرم های آنلایــن در این بازار فقــط ۹ درصد 
بــوده اســت. ارزیابــی ســال ۲۰۱۹ نشــان می دهــد که ۷۴ 
درصــد از افــراد تمایــل دارنــد کــه بــه جــای هتــل در یــک 
اقامتگاه اجاره ای ساکن شوند که آمار قابل توجهی است.

 استارتاپ شــما از چه زمانی راه اندازی 
شــده و در حال حاضر چه تعداد کاربــر دارد و در 

چه مرحله ای به سر می برد؟
ما ۶ ماه است که در پارک علم و فناوری دانشگاه شریف، 
در یک شتاب دهنده مستقر هستیم و ۱۵۰۰ کاربر فعال 

روی ســایت داریــم . صحت ســنجی و تطابــق محصول 
بــا بــازار انجام شــده و مــا در مرحله جــذب ســرمایه ایم. 
می خواهیم در رســته  ابزار ســفر قرار بگیریم تا اگر افراد 

قصد سفر کردند حتما سری به ما بزنند.

 آیــا بــه بــازار خــارج از کشــور نیــز فکــر 
می کنید؟

بله؛ طبق آمار۵۰ درصد از ورودی های گردشگران به ایران 
از کشــورهای عربــی هســتند و ایــن موضوع 
باعث شــده توجه ما به این بازار جلب شود. 
مــا در حــال بررســی بازارهــای بیــن المللی با 
تمرکــز روی کشــورهای همســایه هســتیم. 
اکنــون نیــز برخــی از تورلیدرهــا و مترجمــان 
در ســایت ما پروفایــل دارند و خدمــات ارائه 

می دهند. 

یــک  عنــوان  بــه  کلاب  ســفر   
کســب وکار نــوآور می تواند چــه مزیت هایی 

برای یک سرمایه گذار داشته باشد؟
یک سرمایه گذار در درجه اول به دنبال نوآوری و سودآوری 
یک ایده اســت؛ از این منظر ایده  ما نوآورانه است، چون 
به طور کلی روی بخش خاصی از بازار تمرکز کرده که قبلاً 
لمس نشــده  بــود. در مــورد ســودآوری نیــز، مــا در بخش 
محصول  اولیه، فرایند مالــی را نیز تســت کردیم، نتیجه 
گرفتیــم و از بازگشــت ســرمایه اطمینان حاصــل کردیم. 
اکنــون می توانیم به ســرمایه گذار این اطمینــان را بدهیم 
که ســفر کلاب جای مناسبی برای ســرمایه گذاری است. 
بحث دیگر نیز میانگین تجربه  تیم است که تیم ما تجربه 
خوبی در این حوزه دارد و هر کدام از ما برای چندین سال 
در بخش تخصصی خودمان کار کرده ایم. از سویی علاوه 
بر مواردی که درباره وســعت این بازار گفتــم، می توانم به 
آمار وزارت بهداشت اشاره کنم که درآمد پارسال ایران از 
گردشــگری ســلامت را یک میلیارد دلار اعلام کرده و این 
بخش تا ۵ میلیارد دلار ظرفیت رشد دارد. این صنعت در 
حوزه داخلی و خارجی جای رشــد فراوانــی دارد و تا کنون 

بخش بسیار کمی از این بازار لمس شده است.

تحریم هــا،  ماننــد  چالش هایــی   
منابع انسانی و فیلترینگ اغلب کسب وکارها به 
ویــژه در حوزه نــوآوری را تحت 
تأثیر خود قرار داده اند؛ به جز 
ایــن مــوارد چــه چالش هــای 
دیگری در مســیر شــما وجود 

دارد؟
ســفر ارتبــاط مســتقیمی بــا 
وضعیت اقتصادی افراد دارد. 
وقتی وضعیت اقتصادی کلی 
جامعــه خــوب نباشــد یکــی 
از اولیــن مــواردی کــه از ســبد 
مصرفی افراد حذف می شود، 
ســفر اســت و ایــن امــر تأثیــر 
مستقیمی بر کار ما می گذارد.

 فکــر می کنیــد کــه 
پلتفرم شما چه فوایدی برای زنان متقاضی سفر 

و زنان فعال در گردشگری دارد؟
ســفر کلاب شــرایطی فراهم کــرده کــه بســیاری از زنانی 
کــه در روســتاها و شــهرهای کوچــک اقامــت گاه دارنــد، 
می توانند محصــولات و خدمات خــود را معرفی کنند و 
این موجب دیده شــدن کســب و کار آنان شــده است. از 
طرف دیگر وجود حس امنیت برای ســفرهای تنهایی و 
گروهی خانم ها با یــک تورلیدر خانــم و همچنین وجود 
نظرات کســانی که قبلاً ســفر را تجربــه کرده اند بــه زنان 

حس خوبی برای سفر به مناطق جدید می دهد.
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جمیلی تغییر در ســاخت برندها و مارکتینگ 
پروژه های ســلامت و ســهم کاربــران )در اینجا 
متقاضیان خدمات سلامت( از منافع مالی این 
حوزه را یک تغییر حتمی دانســت که ضروری 
اســت بیمارســتان ها و کلینیک هــا بــه آنهــا از 

همین حالا فکر کنند.
او دیگــر تغییــر وب ۳ در صنعــت ســلامت را 
در حــوزه تشــخیص عنــوان و تأکیــد کــرد: »بــا 
طراحی و همه گیر شــدن دوقلوهــای دیجیتال 
)Digital Twins( کــه نمونــه ای دیجیتــال از 
هــر فــرد خواهنــد بــود کــه پروفایــل ســلامت و 
ژنتیک آنهــا و ســبک سلامت شــان را در خود 
ذخیره دارند، می توان به جمعیت های مجازی 
)Vertual Populations( دســت پیــدا کــرد 
کــه نمونه هــای قابــل اتکایــی بــرای تشــخیص 
بیماری ها، درآوردن الگوهای رفتاری و سلامت، 

تست داروهای تازه و… خواهند بود.«

 منتظــر یــک ابــزار انقلابــی 
هستیم

جمیلــی البتــه چالــش رســیدن بــه ایــن نقطه 
از تحــول را تولیــد گجت هــا و دســتگاه های 
پوشیدنی دانست که کاربرپسند و ارزان باشند 
و با اقبال عمومی مواجه شوند. گجت هایی که 
به گفته او ممکن اســت هدســت یــا عینک یا 
حتی یک ســاعت هوشــمند واقعیــت مجازی 
باشــند که همیــن حــالا در شــرکت هایی چون 
اپل و متا و… در حال توســعه و تولید هستند. 
ابزارهایی که بــه گفته جمیلی ابتــدا حوزه های 
سلامت روان، فیزیوتراپی، سلامت بعد از تروما 
و… را دگرگــون می کنند. او نقــش این گجت ها 
را در عبــور ســریع تر بــه دنیــای وب ۳ بــا نقش 
تلفن های هوشمند در ســال های ۲۰۰۵ به بعد 
مقایســه کرد که موجب شــدند، دنیــای وب ۲ 
مبتنی بــر تولید محتــوای کاربــران بــه یک باره 

رشدی خیره کننده بکند.
جمیلی همچنین تحول دیگر وب ۳ در صنعت 
ســلامت را در حــوزه آمــوزش ازجملــه آموزش 

آکادمیک عنــوان کرد. او با ذکــر مثالی توضیح 
داد که وقتی دانشجویان بتوانند روی بدن های 
مجــازی عمل هــای آزمایشــی انجــام بدهنــد، 
بــدون اینکــه بخواهنــد وارد اتاق عمل شــوند، 
می توان آمــوزش پزشــکی را با روش هــای نوین 

دگرگون کرد.

 بیمارستان ها و کلینیک ها چه 
باید بکنند؟

بنیان گذار مدتورپرس در پایــان ارائه خود و در 
پاســخ به پرســش برخــی حضــار دربــاره اینکه 
فراهم کننــدگان خدمــات ســلامت ازجملــه 
بیمارستان ها و کلینیک ها برای ورود به دنیای 
وب ۳ چــه راهبــردی را بایــد در پیــش بگیرنــد، 
عنوان کــرد: »واقعیــت صادقانه این اســت که 
ما هنوز در یــک فضــای مبهم به ســر می بریم 
و پیش برنده های این فناوری و اینترنت ناشــی 
از آن، هنــوز در مرحلــه توســعه و تولیــد اولیــه 
هســتند. تا زمانی کــه ندانیم کــدام فنــاوری یا 
گجــت زودتــر بر بازار مســلط می شــود، شــاید 
نتوانیــم تصمیم هــای قاطعانــه ای بگیریــم اما 
توصیه می کنــم با در نظــر گرفتن ســناریوهای 
احتمالــی، راهبردهــای مختلفــی را بــه شــکل 
پیش نویــس در برندهــای خــود طراحــی کنید؛ 
چرا کــه بــه محــض بــه راه افتــادن قطــار وب ۳ 
ســرعت آن آنقدر زیاد خواهد بود که بسیاری 
از برندهای حوزه ســلامت ممکن اســت سهم 

بازار فعلی خود را از دست بدهند.«
او تأکید کرد که همه ما منتظر گجتی هســتیم 
که مشــابه آیفون برای دنیای وب ۲ عمل کند. 
ابــزاری کــه مبتنــی بــر فنــاوری بلاکچیــن و بــا 
 Mixed( اســتفاده از مفهوم واقعیت ترکیبــی
Reality( ورود بــه دنیــای وب ۳ و یکــی از 
مهم تریــن محصــولات آن یعنــی متــاورس را 
تســهیل و همه گیــر کنــد؛ اتفاقــی که بــه گفته 
او ســرآغاز یک بازار و صنعت جدیــد در حوزه 
ســلامت و زیرشــاخه های مختلــف آن خواهد 

بود.

سفرکلاب شبیه 
ترکیبی از اپ »دیوار« 

و شبکه اجتماعی 
»لینکدین« است به 
این صورت که افراد 

می توانند با جست وجو 
در آن، خدمات مورد 
نظر خود را در حوزه  

سفر پیدا کنند

فاطمه 
طالبی پور  

Fatima.pour
@gmail.com
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جلال جعفری، رئیس هیئت مدیره شرکت پرنیان گستر پرتوسنج می گوید ظرفیت های تولید 
دانش محور نادیده گرفته می شود

حوزه تجهیزات پزشکی یکی از قدرتمند ترین بخش های 
تولید در جهان اســت. اندازه این بازار در جهان در سال 
۲۰۲۲ برابر بــا ۱.۲ تریلیون دلار بوده اســت و ایران ســهم 
بســیار ناچیــزی از ایــن بــازار را در جهــان دارد. عوامــل 
مختلفــی بر این مســالًه اثرگذار اســت، از جملــه تحریم 
و اســتانداردهای بین المللی. در این شــماره از کارنگ به 
ســراغ »جــلال جعفــری«، رئیــس هیئت مدیره شــرکت 
»پرنیان گســتر پرتوســنج«، یکــی از تولیدکننــدگان 
تجهیزات لیزری پزشــکی رفته ایم که بــه گفته خودش با 
عبور از موانــع داخلــی و خارجی توانســته اند محصولی 
رقابت پذیــر در حــوزه زیبایــی در انــدازه اســتانداردهای 

جهانی تولید کنند. 

 از چه زمانی و بــه چه صــورت وارد این 
حوزه شدید؟

مــن طــی ســال های ۸۶ الــی ۸۸ در جهــاد دانشــگاهی 
صنعتی شــریف، در مرکز کارشــناس تخصصــی اپتیک 
و لیــزر بــودم. پــس از آن در مرکــز ملی علــوم و فنــون لیزر 
ایران به مدت ۸ سال کارشناس و مدیر لیزرهای صنعتی 
پالســی بودم و ســپس به عنوان مدیــر عامل در شــرکت 

گســیل پرتو پــارس فعالیــت خــود را ادامه دادم؛ از ســال 
۹۶ به بعد به صورت تمام وقت در شــرکت پرنیان گســتر 
پرتوسنج در ســمت رئیس هیئت مدیره حضور داشتم. 
همچنین دانش آموخته دوره دکتری فوتونیک دانشگاه 

شهید بهشتی پژوهشکده لیزر و پلاسما هستم.      

 مجموعــه شــما در چــه  حوزه هایــی 
فعالیت می کند؟

ما با بهره گیری از متخصصین و نخبگان داخلی و با هدف 
طراحــی، تولیــد و تأمیــن لیزرهای پزشــکی بــرای جامعه 
ســلامت، وارد بازار و با برنامه ریزی و دستیابی به اهداف 
کلان شرکت، موفق به اخذ بالاترین استانداردهای اروپا 
)CE( در راستای صادرات شدیم. این برای ما مایه افتخار 
است که در این حوزه توان رقابت پذیری کشور، در حوزه 
تجهیــزات لیزر پزشــکی ارتقــا داده ایم و اکنــون بازارهای 
هدف مان کشــورهای اروپایی اســت. فعالیت حدود یک 
دهــه در این بخــش منجر بــه شــکل گیری مجموعه های 
اقماری در حوزه های مختلف شــده و شرکت های پرنیان 
آبادگران فردا )انــرژی، آب، معدن(، ســیوان طب پرنیان، 
بهینا پرتو سدید و قطب صادرات لیزر پزشکی در کشور 

ترکیــه Glory Majestic Medical Solutions از دیگر 
فعالیت های ما اســت. همچنین پرنیان گستر پرتوسنج 
تاکنون از ایده های برتر در حوزه پزشکی، صنعت، انرژی 
و .... حمایــت  کــرده و همــواره بــا اســتارتاپ های حــوزه 
تخصصــی ســلامت، ســلامت دیجیتــال و تجهیــزات 
پزشکی مشــارکت داشته اســت. توســعه فناورانه هدف 
غائی شــرکت ما اســت و امید داریم در کنار محصولات 
فعلــی، اقدامــات شایســته ای را در خصــوص ســاخت 
محصولات جدید با فنــاوری بالا انجام دهیــم و به زودی 
محصولات لیــزری پیشــرفته دیگــری نیــز در زمینه های 

مختلف پزشکی به جامعه سلامت ارائه کنیم.

 لطفــاً در مــورد محصول تــان توضیــح 
دهید؛ این محصــول بر اســاس چه نیــازی تولید 
شــده و در مقایســه بــا نمونه هــای مشــابه چــه 

مزیت ها و تفاوت هایی دارد؟
محصــول اصلــی شــرکت پرنیــان، لیــزر »الکســاندرایت 
گرویتــی« اســت کــه همان طــور کــه گفتــم دارای تاییدیه 
CE اروپــا اســت. ایــن محصول یــک لیــزر حالــت جامد 
انرژی بــالا جهت حــذف موهای زائد اســت که پزشــکان 

باید با واردکنندگان رقابت کنیم

 نامه کمیسیون اصل ۹۰ 
به وزیر بهداشت درباره 

سکوهای توزیع دارو 

ترک فعل وزارت 
بهداشت باعث 

ایجاد انحصار شده
کمیسیون اصل ۹۰ مجلس، طی نامه ای 
به وزیر بهداشت به این وزارت خانه برای 
ترک فعل در زمینه سکوهای توزیع دارو 

و ایجاد انحصار اخطار داد.
این کمیســیون در متن این نامه با اشاره 
به عدم پاسخگویی درباره اعطای مجوز 
توزیع دارو به شرکت ســهامی بیمه دی 
عنوان می کند که به گفته مدیر بیمه های 
درمانی این شرکت، با تمدید مجوز بیمه 
دی از مردادماه امسال، دارورسانی برای 
جانبازان ۷۰ درصد در سراسر کشور اجرا 
می شــود؛ در حالی که در پاسخ اعلامی، 
مشــمولین طــرح فقــط بــه دو هــزار نفــر 
در تهــران تقلیــل داده شــده اند. طبــق 
بررســی های به عمل آمــده در ایــن طــرح 
علاوه بر هزینه حق فنی داروخانه، مبلغ 
۳۰ هزار تومان برای بسته بندی و ارسال 
هر بسته دارو هزینه پرداخت می شود، 
در حالی که پیش بینی می شود با رقابتی 
شدن می توانست هزینه کمتری از بیت 

  المال پرداخت شود.
کمیسیون اصل ۹۰ همچنین این سؤال را 
مطرح کرده که آیا دشواری در یافتن دارو 
برای دیگر اقشار و بیماران خاص ازجمله 
بیمــاران پروانــه ای، پیونــدی، هموفیلی، 
دیالیــزی و اس ام ای رفــع شــده و چــرا 
اقدامی برای دارورسانی این اقشار توسط 

دیگر بیمه گران صورت نگرفته است؟
کمیســیون اصــل ۹۰، تأخیــر در تدویــن 
دســتورالعمل تبصــره ۲ مــاده ۸ مصوبه 
هیئت وزیران را فــارغ از تکلیف قانونی، 
باعث تک قطبی شــدن فضا و رشد یک 
پلتفــرم خــاص عنــوان کــرده و هرگونــه 
تخلف صورت گرفته توسط پلتفرم ها در 
این مدت را به دلیل ترک فعل مسئولین 

وزارتخانه بهداشت دانسته است.
در ایــن نامــه عنــوان شــده اســت: »از 
آنجــا کــه براســاس مصوبــه جلســه 
هفتادوهفتم، به هیئت مقررات زدایی 
و بهبود محیط کسب وکار، برای تدوین 
دستورالعمل مجدد، مهلت چهارماهه 
داده شده است، ضمن تأکید بر تدوین 
به موقــع و ضابطه منــد شــدن ایــن 
پلتفرم هــا، اعــلام می شــود در صــورت 
اتمام این مهلت و عدم تعیین تکلیف، 
ضمانــت اجرایــی کمیســیون اصل ۹۰ 

فعال خواهد شد.«

NEWSخبر
I N T E R V I E W
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پوســت و مو و زیبایی از آن بهره می گیرند. در گذشته این 
محصــول توســط ۴ وارد کننــده از برندهای جهانــی وارد و 
تمامی نیاز کشــور از این طریق رفع می شــد. هر واحد این 
محصــول ۱۰۰ هــزار دلار ارز از کشــور خارج می کــرد. تنها 
یکــی از وارد کنندگان، ۵۰۰ دســتگاه فعال در کشــور دارد، 
یعنی فقط توســط یک واردکننــده ۵۰ میلیــون دلار ارز از  
کشــور خارج شــده است. شــرکت های زیادی در سراســر 
دنیا بــا دســتیابی بــه فنــاوری ســاخت دســتگاه  های لیزر 
الکساندرایت، اقدام به تولید این تجهیزات کرده اند و هر 
کدام بــه فراخور نیازهــای بازار هــدف خــود و متخصصان 
و کاربرانــی کــه از ایــن فنــاوری اســتفاده می کنند، دســت 
بــه نوآوری هایی در تولید ایــن تجهیزات زده  انــد. اما نکته 
قابل تامل در مورد بســیاری از این تجهیزات که به عنوان 

محصــولات وارداتی در کشــور ارائه می شــود، 
این اســت که با تمام قابلیت هــای فنی خوبی 
کــه دارنــد، بــه علــت اینکــه بــرای جغرافیــای 
کشــور ما طراحی و ســاخته نشــده اند، برخی 
از نیازهــای مراجعه کننــدگان را نمی تواننــد 
بــه خوبــی پاســخگو باشــند. بــه عنــوان مثال 
بــا توجه بــه خاص بــودن نوع پوســت بیشــتر 
مــا ایرانیــان، راندمــان و پاســخدهی برخــی از 
دســتگاه های تیــپ الکســاندرایت در کشــور 
مــا مناســب نیســت. مشــکل دیگــر ســخت  

بــودن تأییــد اصالــت قطعــات و حتــی خــود دســتگاه 
یــرا بســیاری از ایــن تجهیــزات، بخصــوص  اســت؛ ز
تجهیــزات تولیــد کشــور چیــن، بــدون تأییدیه هــای بیــن 
 المللــی و حتــی ســازمان نظــام پزشــکی ایــران در بــازار 
موجود هســتند. این مســئله باعــث ایجاد مشــکل برای 
مراجعه کننــدگان و بیمــاران و همچنین کلینیک ها شــده 
اســت. وجــود خدمــات پــس از فــروش ضعیــف بــه علت 
نبــود نمایندگــی رســمی محصــولات خارجــی از دیگــر 
 معایــب دســتگاه های لیــزر تولیــد خارج از کشــور اســت.

همچنین مجموعه ما در زمینه تولید و فروش محصولات 
لیزر دایــود لومینا،  لیزر الکســاندرایت گرویتی، دســتگاه 
لیــزر الکســاندرایت گرویتــی پــلاس، دســتگاه هایفو ســه 
بعــدی آنیکا نیز فعــال اســت. در حال حاضر، شــرکت ما 
حدود ۱۰ درصــد از این بــازار را پوشــش می دهــد و تنها با 
همین درصــد فروش ۷۰ نفــر نیروی متخصــص داخلی را 
در فرآیند تولید، اســتخدام کرده اســت. محصول ما یک 

محصول دانش بنیان است که 
مجوز تولیــد از اداره تجهیزات 
پزشکی دارد و با استقبال قوی 

بازار مواجه شده است.

 اندازه بازاری 
که به آن ورود کرده اید را 
چقدر برآورد می کنید و 
تصاحب چه سهمی از 
ایــن بــازار را هــدف قــرار 

داده اید؟
گــردش مالــی بــازار در زمینــه 
 ۱۵۰ ایــن دســتگاه، ســالانه 
میلیون دلار است و در صورتی 

کــه تولیــد مــا تنهــا ۱۰ درصــد دیگــر رشــد داشــته باشــد، 
می توانــد ۵۰ متخصــص دیگــر را در ایــن حــوزه وارد بــازار 
کار کند. البته باید توجه داشــت که ایجاد اشــتغال برای 
نیروهای متخصص با مدرک کارشناســی ارشــد و دکتری 
ارزش افــزوده بســیار بالایــی بــرای کشــور ایجــاد می کند. 
تمرکز اصلــی مجموعــه پرنیان، تأمیــن نیاز دســتگاه های 
لیزر زیبایی در داخل کشور و کشورهای همسایه است و 
تا به امروز توانسته گام های موثری را در این مسیر بردارد.

 با توجه به توان رقابت پذیری، آیا تا کنون 
برای صــادرات این محصــول اقدامــی کرده اید؟ در 

ایــن بــاره چــه چالش هایــی را پیــش روی خــود 
می بینید؟

بله؛ شــرکت ما در حال حاضــر به بازار کشــورهای ترکیه و 
عــراق ورود و به همیــن منظور تمامــی مجوزهــای لازم را از 
مراجــع معتبــر و نوتیف بادی هــای اروپا اخذ کرده اســت. 
نکتــه قابــل توجــه ایــن اســت، در حالــی کــه مجموعــه ما 
ظرفیــت خوبی در راســتای صــادرات محصــول بــه اروپا و 
کشورهای حاشــیه خلیج فارس دارد، همزمان، در بازار از 
همان درگاهی که صادرات محصول انجام می شود واردات 
آن نیز پر قدرت با رانت در حال انجام است؛ یعنی گمرک.

 تعامــل شــما در بحــث قانون گــذاری و 
تنظیم  گری با نهاد های مرتبط چگونه بوده است؟

اساســاً دولت نقش راهبردی در توســعه بازار 
دارد امــا تــا کنون خــود دولت بــرای مــا یکی از 
چالش ها به شمار آمده است. دولت از طریق 
قانون گــذاری و اجرای صحیح قانــون می تواند 
نقــش مؤثــری داشــته باشــد کــه متاســفانه 
حداقــل در حــوزه مــا تاکنــون این گونــه نبــوده 
اســت. در آبــان ســال ۱۳۹۸، شــورای عالــی 
هماهنگی اقتصادی ســران قــوا تصویب کرد، 
بــرای حمایــت از تولیدگران داخلــی و افزایش 
اشتغال، ورود کالاهایی که امکان تولید داخلی 
آن و تأمیــن نیازهــای بــازار وجــود دارد، ممنــوع شــود. اما 
واقعیت این روزها این است که ما همزمان با دو رقیب در 
حال زورآزمایی هستیم، اولی وارد کنندگان و دومی دولت 
است. نقش دولت حمایت ارزی برای واردکنندگان است 

که نتیجه آن نابودی تولید خواهد بود. 
درحالی  کــه تولیدکننــده، هــزاران محدودکننــده بــرای 
تخصیص ارز دولتی دارد، واردکننده ارز دریافت می کند. 
این اتفاقات باعث می شــود تا تولیدکننــده، قطعات خود 
را از بازار و بــا نرخ آزاد ارز تهیه کند و محصولی بســازد که 
از نمونه خارجی که با ارز دولتی وارد شــده پیشــی بگیرد. 
اگر روزی این داستان تمام شود، شما شاهد رشد تولید و 

ریشه کن شدن بیکاری در کشور خواهید بود.

 با توجه به دانش بنیان بودن شرکت شما 
آیــا تــا کنــون از تســهیلات و حمایت هــای دولتــی 
استفاده کرده اید؟ در این مورد به چه حمایت ها و 
تســهیل گری های دیگــری نیاز 

دارید؟
از  کنــون  تــا  مــا  مجموعــه 
و  نــوآوری  صنــدوق  منابــع 
شــکوفایی و همچنین حمایت 
فنــاوری  و  علمــی  معاونــت 
ریاســت جمهوری برخــوردار 
بوده، امــا اگر با دقت بیشــتری 
موضــوع ممنوعیــت کالاهــای 
تولید داخل پیگیری شود، این 
حمایت ها اثربخشی بیشتری 
خواهــد داشــت. وزارت صمت 
می بایســت مطابق قانون عمل 
کرده و واردات محصول مشابه 
را ممنوع و تخصیص ارز دولتی به آنان را متوقف کند. در 
این صورت با توجــه به ظرفیت های موجــود در مجموعه، 
ما قادر خواهیم بود علاوه بر تأمیــن نیاز داخلی، بازارهای 
کشــورهای همســایه در حوزه لیزر پزشــکی را تحت تأثیر 
قرار دهیم و این امر ســبب بزرگ تر شــدن بازار تجهیزات 
پزشکی در کشور و همچنین امکان افزایش اشتغال زایی 

در این حوزه می شود.
شرکت ما توجه ویژه ای در به کارگیری متخصصان داخلی 
دارد و این امر را یکی از ارزش های خود می داند؛ در صورت 
حمایت هــای دولــت از تولیدکننــدگان امــکان به کارگیری 

بیش از ۱۰۰ متخصص این حوزه وجود دارد. 

اندازه بازار حوزه 
تجهیزات پزشکی در 
جهان در سال 2۰22 
برابر با 1.2 تریلیون 

دلار بوده است و ایران 
سهم بسیار ناچیزی 

از این بازار را در جهان 
دارد

عباس عین علی 

abbas.einali 
@gmail.com
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ایده استارتاپ برای سرمایه گذاری باید واقعی باشد

REPORTگزارش

 عدد واقعی سرمایه گذاری دو تا سه 
برابر اعداد اعلام شده است 

در بخش دیگری از پنل، بین حاضران در جلســه 
و شرکت کنندگان پرسش وپاســخ صورت گرفت. 
میثم زرگرپور در پاســخ به یکی از حاضرین مبنی 
بر اینکــه آیــا آمــار دقیقــی از ســرمایه گذاری ها از 
جمله سرمایه گذاری های موفق و شکست خورده 
وجــود دارد یــا نــه، گفــت: »به صــورت ســالانه، 
انجمــن ســرمایه گذاران خطرپذیر، گزارشــی را در 
ایــن خصــوص منتشــر می کند کــه عدد امســال 
حــدود ۵۰ میلیــون دلار بــوده اســت. امــا نکتــه 
این اســت کــه این اعــداد ابرازی هســتند، بــه این 
مفهوم که مجموعه هایی که تمایل داشتند عدد 
ســرمایه گذاری خود را اعلام کردنــد و اغلب هم از 

اعضای انجمن بوده اند.« 
او در خصوص صحت ســنجی این اعــداد گفت: 
» این آمار صحت سنجی می شوند؛ اما بر اساس 
برآورد مــن، عــدد واقعی بیــن دو تا ســه برابر عدد 
واقعی اســت. به ایــن خاطر کــه اعضای خــارج از 
انجمن به علاوه برخــی دیگر از ســرمایه گذاری ها 
اعــداد خــود را اعــلام نمی کننــد. گفتنــی اســت 
شکســت های ســرمایه گذاری در ایــن اعــداد 
محاســبه نمی شــوند؛ اما اعضای اکوسیســتم از 

این شکست ها خبر دارند.« 
معصومی در ادامه و در پاسخ به این سؤال که ورود 
گروه های سرمایه گذاری تا چه حد می تواند نسل 
سرمایه گذاری خطرپذیر را تغییر دهد و در نهایت 
سرمایه گذاری را از بن بست خارج کند، بیان کرد: 
»ابتدا در مورد بن بست سرمایه گذاری باید توضیح 
دهم کــه در دنیا حجــم ســرمایه گذاری خطرپذیر 
کاهش سی تا چهل  درصدی داشته است. کاری 
که اکنون وی ســی ها در دنیا انجــام می دهند، بقا 
اســت. حالا این در حالی است که استارتاپ های 
ایرانی حدود شش ســال اســت که در مرحله بقا 
به ســر می برند. اگزیت کردن الوپیک روشی برای 
ادامه بقا است.« او در ادامه توضیح داد: »با توجه 
 به تورمی که در کشــور وجود دارد، سرمایه گذاری 
وی ســی خارجــی هــم امکان پذیــر نخواهــد بــود. 
وضعیــت عــدم اینوســت بــرای کســب وکارهای 
خارجــی حدود یک ســال اســت که اتفــاق افتاده 
در حالــی کــه کســب وکارهای ایرانــی حــدود پنــج 
ســال اســت که با ایــن موضــوع درگیر هســتند و 
ایــن به خاطر تــورم و عــدم ارتبــاط با ســرمایه گذار 
خارجــی اســت.«  در بخش دیگــری از پرســش و 
پاســخ ها یکی از حاضران پرســید: »در خصوص 
استارتاپ هایی که در مرحله پایه قرار دارند، مانند 
قبل ســرمایه گذاری صورت نمی گیــرد و گروه های 
صنعتی و دیگر ســرمایه گذاران استارتاپ هایی را 
انتخاب می کنند که به بلوغ رسیده اند و به همین 
خاطر شــاهد خلاقیــت در بین کســب وکارها هم 
نیســتیم. دلیــل انتخاب اســتارتاپ های بــه بلوغ 

رسیده توسط سرمایه گذاران چیست؟«
معصومی، مدیر سرمایه گذاری گلرنگ ونچرز در 

پاسخ به این سؤال عنوان کرد: »واقعیت این است 
که سطح ریسک در استارتاپ های در سطح پایه 
افزایش پیدا می کند و این موضوع انگیــزه را برای 

سرمایه گذاری کم می کند.« 
 او در ادامه و در پاســخ به این سؤال که آیا گلرنگ 
حاضر است سیستم سرمایه گذاری مانند سرآوا 
را در پیــش بگیــرد، گفــت: »بلــه؛ اکنــون برخی از 
تیم هایی که ما آنها را می بینیــم، در ابتدایی ترین 

سطح خود قرار دارند.« 
معصومــی در پاســخ بــه ایــن ســؤال کــه آیــا 
ســرمایه گذاری روی این تیم ها انجام شــده است 
یا نه، گفــت: »اکنون ما دو تیم را به ســمت نهایی 
شــدن پیش می بریم کــه در ابتــدای همــکاری در 

سطحی ترین حالت خود قرار داشتند.« 
 او در ادامــه در توضیــح پارامترهــای مهــم بــرای 
سرمایه گذاری توضیح داد: »در خصوص تیم هایی 
که در مراحل ابتدایی به ســر می برند، دو موضوع 
را در نظــر می گیریم. یکــی از این موضوعــات این 
اســت که تیم مورد نظر بتواند زنجیــره ارزش ما را 
کامل کند و دوم اینکه روی حوزه نســبتاً جدیدی 
متمرکز باشند و ما با در نظر گرفتن این دو پارامتر با 
تیم های در سطح ابتدایی نیز همکاری می کنیم.« 
او در توضیح حوزه کاری تیم های همکاری کننده با 
گلرنگ ونچرز که در سطح ابتدایی به سر می برند، 
توضیح داد: »حوزه کاری آنها بیشتر در حوزه های 
لجستیک، هوش مصنوعی و مواد اولیه صنعتی 

هستند.«

 گروه های صنعتــی نمی توانند جای 
سرمایه گذاران بزرگ را بگیرند 

 معصومــی در پاســخ بــه ایــن ســؤال کــه آیــا 
ســرمایه گذارانی ماننــد گلرنگ ونچــرز می توانند 
بــرای اکوسیســتم امیــدواری ایجــاد کننــد یــا نه، 
گفت: »پاسخ خیر اســت. واقعیت این است که 
محفوظات اقتصادی ما متفاوت است و با توجه 
به روش گروه های صنعتی احتمالاً نرخ شکست 
آنها بیشتر است؛ زیرا ناخودآگاه، سرمایه گذارها 
خود را با کسب وکار اصلی خود مقایسه می کنند. 
به طورکلی با توجه به محفوظات فعلی اقتصادی، 
احتمالاً ما به عنوان یک گروه صنعتی نمی توانیم 
خیلی گره ای از کارها باز کنیم. به علاوه این که اکنون 
ما در شرایط رکود تورمی قرار داریم و نیاز است که 
از این رکود کم شود. از سویی دیگر هم با نرخ خروج 
یا همان مهاجرت روبرو هســتیم که بسیار زیاد و 
در نهایت بازگشت به سال های شیرین دهه نود 

ممکن نخواهد بود.« 
 سلیمانی در آخر از شرکت کنندگان پنل پرسید 
آیا در آینده، شــرایط تــورم را به گونه ای پیش بینی 
می کنند که شرایط مساعدتری برای کسب وکارها 
فراهم شــود؟  معصومــی در پاســخ به این ســؤال 
گفت: »ما برنامه های کاری خود را بر اســاس تورم 
بالای ۴۰ درصد، در پنج ســال آینده چیده ایم و با 

محفوظات فعلی پیش خواهیم رفت.«
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شورش مرادی، دبیر رسته سخت افزار و ارتباطات 
نصر تهران از تبعات ایجاد صف تخصیص ارز برای 

تولیدکنندگان حوزه فناوری اطلاعات می گوید

بازار در تصرف 
کالاهای قاچاق

ماجرای عدم تخصیص ارز 
به کالاهای حوزه فناوری 

اطلاعات چیست؟ 

پیگیری ها و 
مکاتباتی که 
بی نتیجه مانده

از اواخر ماه گذشته بود که اخباری مبنی بر 
عدم تخصیص ارز به کالاهای حوزه فناوری 
اطلاعات به گوش خورد. ماجرا از اینجا آغاز 
می شود که شرکت های وارد کننده کالاهای 
این صنعت خبر دادند که حــدود ۱۰۰ روز 
است برای واردات کالای های این حوزه ارز 

دریافت نکرده اند. 
به گفتــه ایــن شــرکت ها، بانــک مرکــزی و 
وزارت صمت برای تخصیص ارز همکاری 
نمی کنند؛ این موضوع درحالی گریبا گیر 
شرکت های واردکننده محصولات فناوری 
اطلاعات شده است که بر اســاس قرارداد 
این شــرکت ها با ســازمان های دولتــی، در 
صــورت تأخیــر در تحویــل کالا مشــمول 

جریمه خواهند شد. 
تمــام ایــن مشــکلات درحالــی اســت کــه 
»احسان خاندوزی«، وزیر اقتصاد و دارایی 
در ملاقــات خــود بــا »حســن هاشــمی«، 
رئیس نصر کشــور در حاشــیه نمایشگاه 
جیتکس، قول رفع مشــکلات تخصیص 
ارز را داده بــود.  »مازیارنوربخش«، رئیس 
کمســیون تحول، بهره وری و نــوآوری اتاق 
بازرگانــی تهــران نیــز در روزهــای گذشــته 
در واکنــش بــه اتفاق عــدم تخصیــص ارز 
بــه کالاهــای حــوزه فنــاوری اطلاعــات، در 
توییتــر خــود مطرح کــرده بــود: »بیــش از 
یک ماه از عدم تخصیص ارز و بلاتکلیفی 
واردکننــدگان و تولیدکننــدگان کالای 
آی سی تی می گذرد و پیگیری ها و مکاتبات 
با وزارت صمت و بانــک مرکزی بی نتیجه 
مانــده. ایــن درحالــی اســت کــه بســیاری 
از شــرکت های ایــن حوزه طــرف قــرارداد با 
ســازمان ها و متعهد به تحویل تجهیزات 
در موعد مقرر هســتند و به صورت روزانه 
مشــمول جرایم تأخیر قرارداد می شــوند. 
وزارت ارتباطات هم منفعلانه تنها نظاره گر 
ماجرا اســت.  اگر قانون یا مقرره ای تغییر 
کرده، چرا زودتر اعلام نمی کنید تا شرکت ها 
تکلیف خودشــان را بداننــد و اگر تغییری 
ایجاد نشده، علت این وضعیت چیست؟ 
تا کی ادامه دارد؟ و مسئول آن کیست؟« 
بیــش از ایــن واکنــش نیــز نوربخــش در 
گفت وگوی خود بــا کارنــگ از معضلات و 
مشکلات تخصیص ارز به کالاهای فناوری 

اطلاعات گفته بود. 
ادامه در صفحه 9
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برخی از تولیدکنندگان و بازرگانان حوزه فناوری اطلاعات 
باور دارند که نهادهای دولتی به ویژه وزارت صمت به این 
حوزه نگاهی از جنس کالاهای لوکس و غیر ضروری دارند 
و همین عامل باعث بروز مسائلی از جمله چالش در زمینه 
تخصیص ارز برای واردات مواد اولیه و کالاهای مورد نیاز در 

این صنعت شده است. 
»شــورش مــرادی«، دبیــر رســته ســخت افزار و ارتباطات 
نصر تهران نیــز از جمله افرادی اســت که معتقد اســت، 
اولویت بندی در زمینــه واردات کالاهای مرتبط با صنعت 
فناوری اطلاعــات، آن گونه کــه نیاز واقعــی جامعه ایجاب 
می کند، صورت نمی گیرد. او بــاور دارد که اگر اولویت های 
اول و دوم در تخصیــص ارز، تهیــه ارزاق عمومــی و تامین 
دارو اســت؛ می بایســت اولویت تخصیص ارز بــه واردات 
تجهیــزات زیرســاختی حــوزه فنــاوری اطلاعــات را نیز در 
همین رده و جایــگاه طبقه بندی کرد. به اعتقــاد او اگر این 
دیدگاه اصلاح شــود، بخــش عمــده ای از مصائبــی که به 
شــکل روزانه فعــالان این حــوزه بــا آن در جدال هســتند، 

برطرف خواهد شد. 
شورش مرادی با اشاره به اینکه وقتی کالاهای استراتژیک 
و همچنین کالاهای اساسی و نیازهای با اولویت بالا مانند 
گندم، دارو و ... وارد می شوند، به یک زیرساخت اطلاعاتی 
ارتباطاتی نیاز دارند و این زیرساخت در قرن بیست و یکم 
مبتنی بر خدماتی اســت کــه حوزه فنــاوری اطلاعــات آن 
را ارئه می دهــد، می افزاید: »اگــر به فنــاوری اطلاعات بها 
ندهیم، عملیات گمرکی، بازرگانی و حتی عملیات در حوزه 
نفت و گاز از نقطه صفر استخراج تا انتهای زنجیره فروش 

و مصرف دچار مشکل خواهند شد.«

 نمی توانیم در کوتاه مدت بومی سازی کنیم
به گفتــه او بخش بزرگی از زیرســاخت فنــاوری اطلاعات، 
در اغلب کشــورهای جهان وارداتی اســت. ما نمی توانیم 
در کوتاه مــدت و حتــی میان مدت بــه فناوری هــای روز این 
حوزه دســت پیدا کنیم و آن را بومی ســازی کنیــم و ناگزیر 
هســتیم که یک بخــش بزرگی از تجهیــزات و خدمــات را 

در قالب ســخت افزارها، نرم افزارها، لایســنس ها و دانش 
فنی به شکل وارداتی از شرکت های خارجی بگیریم. این 
موضوع هیچ تضاد و تناقضی با بومی سازی و ادامه مسیر 
تولید فناوری در داخل کشور ندارد و حتی به شکل خاص، 
دسترســی به فناوری هــای روز و مطــرح در دنیــا، کاتالیزور 
این موضوع نیــز خواهد بود. او تأکید می کنــد که این یک 
واقعیت مشخص و جدی در حوزه کسب وکارهای ایرانی 
و بعضاً بسیاری از کشورهای اروپایی است. عدم پرداختن 
به این موضوع و تأمین نکردن نیازهای اولیه واردکنندگان و 
تأمین کننده ها باعث می شود که کل اکوسیستم اقتصادی 

کشور ضربه بزرگی بخورد که غیرقابل جبران است. 

 دولت به عنوان مصرف کننده حوزه فناوری 
اطلاعات متضرر می  شود

او همچنین در ادامه صحبت هایش به قرارداد شرکت های 
خصوصی با دستگاه های دولتی و خصوصی اشاره می کند 
که طــی آن شــرکت ها تعهداتــی را پذیرفته انــد و بابت آن 
ضمانت نامه های بانکی ارائه داده اند و اعتبارشان در گرو 
اجرای این قراردادها و انجام تعهدات آنها است اما با توجه 
به موضوعــات به وجــود آمده در مســئله تخصیــص ارز، 
امکان اجرای این تعهدات را حتی با تأخیرهای پیش بینی 
شــده در قراردادهــا ندارنــد و از این نظــر تحت فشــار قرار 
می گیرند. مــرادی در این خصوص توضیــح می دهد: »در 
حال حاضــر بیــش از ۹۰ روز اســت کــه برخی از دوســتان 
نتوانســته اند تخصیص های خــود را دریافت کننــد یا به 
شــکل قطره چکانی آن را دریافــت کرده انــد و این موضوع 
باعث می شــود کــه در نهایــت، مصرف کننــده نهایی این 
خدمــات کــه بخــش بزرگــی از آن را خــود دولت تشــکیل 

می دهد، دچار آسیب شود.«
شــورش مرادی بر ضــرورت تغییر نــگاه تصمیم گیــران در 
مجلس و دولت تأکیــد می کند و ادامــه می دهد: »چنین 
شــرایطی ادامه حیات برخی از شــرکت ها در حــوزه تولید 
را تهدید می کند. خیلی از شرکت ها نمی توانند در چنین 
شــرایطی به تعهدات خــود عمل کننــد و این منجــر به از 
دســت دادن حســن اعتبار، خدشــه وارد آمدن به حسن 
سابقه ایشان و در نهایت تحمیل ضررهای جبران ناپذیر 

و در نهایت، ورشکسته شدن برخی از آنها می شود.«

 در ســازمان نصــر بــا همــه نهادهــا مکاتبه 
کردیم

دبیر رســته ســخت افزار و ارتباطات نصر تهــران در ادامه 
عنوان می کند: »ما در سازمان نظام صنفی رایانه ای استان 
تهران کمیسیون های مختلفی متشکل از فعالان صنفی 
داریــم کــه عمدتــاً درگیــر مســائل مختلف کســب وکارها 
هســتند و تــلاش می کننــد کــه از جنبه هــای مختلــف به 
آنها کمک و چالش هــای روزانه در کســب وکارها را رصد و 
تلاش کنند که با همفکری راه چاره ای برای حل مشکلات 
و معضلات پیدا کننــد. در نهایــت نیز هدف این تشــکل 
کمک به تصمیم گیر و تصمیم ساز برای اتخاذ رویه بهینه 
در تصمیم گیری اســت. مــا در کارگروه هــای مختلف ذیل 
کمیسیون های مرتبط با این موضوع با این مسئله درگیر 
هســتیم و ســعی می کنیم راه کار بهینه ای پیــدا کنیم و به 
تصمیم گیرندگان کمک کنیم تا با مشــورت مــا تصویری 
شــفاف تر و دقیق تری از کســب وکارهای این حوزه داشته 

باشند.« 
او در خصــوص تلاش هــای این نهاد صنفــی در خصوص 
مســئله تخصیص ارز برای واردات کالاهای حوزه فناوری 
اطلاعات توضیح می دهد: »برای این موضوع در سازمان 
نظام صنفی دری نبوده که نزده و مسئول و نهادی نیست 
که بــا آن مکاتبه نکرده باشــیم. آنقدر درگیــر این موضوع 
بوده ایم که تقریباً کسب وکار خود را رها کرده ایم؛ فعالان در 
سازمان نظام صنفی آن اندازه که به موضوع تخصیص ارز 
و رفع موانعی که در حوزه تولید وجود دارد، می پردازند، برای 

کسب وکار خود وقت نمی گذارند.«

رگولاتوری
R E G U L A T O R Y

   عکس :  نسیم اعتمادی
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رگولاتوری
R E G U L A T O R Y

مدیرعامل شرکت تسکو معتقد است که 
تأثیر بی تدبیری ها برای تولیدکنندگان 

چالش برانگیزتر از تحریم است

مسئول این شرایط
وزارت صمت است

»جمال جعفری«، مدیرعامل شرکت تسکو در خصوص 
مسئله عدم تخصیص ارز با گذشت حدود سه ماه از ثبت 
ســفارش  کالاهای حوزه فنــاوری اطلاعات و تأثیــر آن روی 
حوزه تولید با مطرح کــردن این موضوع کــه وزارت صمت 
دچار ســردرگمی  اســت، می گویــد: » اخیراً بانــک مرکزی 
اعلام کرده که این حوزه بیشتر از سهم خودشان ارز مصرف 
کرده  و باید جلویش گرفته شود؛ تنظیم مقررات هم بدون 
تدبیر جلوی آن را گرفته است. در حال حاضر ما خودمان 
درگیر این موضوع هستیم؛ برای سه ماه کالایی برای فروش 
نداشــتیم و خط تولید ۴۵۰ نفره ما تعطیل شده و مجبور 

شدیم نیروهای مان را تعدیل کنیم.« 
او تأکید می کنــد: »نتیجه چنیــن تصمیم هایــی در حوزه 
تولید که با بی تدبیری گرفته می شوند، ۶ ماه الی یک سال 
بعد به صورت افزایش بیــکاری، کمبود کالا و تــورم خود را 

نشان می دهد.«
به گفته جعفری تا پیش از این تصمیم بازار دچار رکود بود 
و تقاضــای ارز هم با کاهش همراه شــده بود و کســی برای 

خرید آن تحریک نمی شد. 
او در ادامه توضیح می دهد: »ما یک بازار واقعی و یک بازار 
غیر واقعی داریم. بازار غیــر واقعی متأثر از هیجانات بازار 
است و در آن می خرند تا کنار بگذارند و گران شود. بازار ما 
این نبود و کسی در آن هیجانی عمل نمی کرد و همان طور 
که گفتم تقاضا برای ارز هم پاییــن آمده بود. مصرف خود 
ما نســبت به ســال گذشــته دو ســوم شــده بود اما بــا این 
بی تدبیــری وزارت صمــت، هم تولیــد خوابیده و هــم بازار 

تحریک شده است.«

 قاچاقچی محدودیت تولیدکننده را ندارد
او با اشــاره به این موضوع که در حــال حاضر توجه بازار 
بــه ســمت کالای قاچــاق رفتــه مطــرح می کنــد: »دولت 
می گوید که ارز نیمایــی ندارد؛ ما می گوییــم که ما کالای 
خود را صــادر می کنیم و با ارز صادراتــی کالای مورد نیاز 
خود را وارد می کنیم. در جواب ما پاسخ مثبت می دهند 
اما تا کنــون حدود ۴۰ روز اســت کــه کاری در ایــن زمینه 

انجام نشده اســت. نکته ای که وجود دارد این است که 
قاچاقچــی چنیــن محدودیت هایــی نــدارد و کالایــی که 

می خواهد را از جایی مانند دوبی می آورد.
مدیرعامل شرکت تســکو مسئول اصلی شــرایط پیش 
آمده را وزارت صمت می داند و باور دارد که بانک مرکزی 
کار خودش را انجام می دهد و برای حل مسائلی که دارد 
تلاش خود را می کند؛ باید دید کدام نهاد اســت که باید 
پیگیری کند، جلســه بگذارد، تلاش کند و ... ؛این  موارد 
وظیفه وزارت صمت است. اما برای وزارت صمت مهم 
نیست که تولید می خوابد، کارفرما ضرر می کند، نیروی 

کار بیکار می شود و ... . 
جعفری دربــاره این مســئله کــه برخــی از فعــالان حوزه 
سخت افزار فناوری اطلاعات مطرح می کنند و می گویند 
وزارت صمت به حوزه فناوری اطلاعــات به عنوان کالای 
لوکــس نــگاه می کنــد، می گویــد: »وزارت صمــت اصــلاً 
نگاهــی بــه ایــن حــوزه نــدارد. اصــلاً در وزارت صمت به 
چنیــن مســائلی فکــر نمی شــود، چــون اصلاً برای شــان 
اهمیت نــدارد. در ایــن میان فقــط به این نــگاه می کنند 
که از کدام سمت فشار بیشتری به آنها وارد می شود.«

 هیچ کس نگران تولید نیست
جعفــری تأکیــد می کنــد کــه در حــال حاضــر یکــی 
از مهم تریــن چالش هــای تولیدکننــدگان ایــن حــوزه 
بی تدبیری هایــی اســت کــه صــورت می گیــرد. او ادامــه 
می دهد: »در کشــور ما هیچ کــس نگران تولید نیســت. 
انگار قرار نیست که ما در این کشور تولید داشته باشیم 
چــون اگــر چنیــن رویکردی وجــود داشــت نباید شــاهد 

چنین مسائلی می بودیم.«
او همچنین بیان می کند: »واقعیت این است که خیلی 
از مســئولان ما درکی از تولید ندارند. ما همین موضوع 
اســتفاده از ارز صادراتــی بــرای وارد کــردن کالا را هر روز 
پیگیری می کنیم اما جواب درستی به ما داده نمی شود و 
مدام ما را از این بخش به آن بخش پاس کاری می کنند. 
مگر تولید شــوخی اســت کــه بــا آن بــه این شــکل بازی 

می کنند؟«

 نهادهای صنفی برای صنف نمی جنگند
جمــال جعفــری دربــاره عملکــرد نهادهــای صنفــی 
درخصــوص مســائلی از ایــن دســت عنــوان می کنــد: 
»نهادهای صنفی ما کار خود را درست انجام نمی دهند 
و بیشتر به دنبال منافع شخصی خودشان هستند. آنها 
برای کسب وکار خودشان مجوزهای موردی می گیرند اما 
برای صنف نمی جنگند. در حال حاضر مســائلی که ما 
در ایــن حوزه داریــم را به کــدام نهاد صنفــی بگوییم؟ به 
اتحادیه بگوییم یا به نظام صنفی؟ هرکدام از این نهادها 

درگیر انتخابات خودشان هستند.«
مدیرعامل شــرکت تســکو عنوان می کند: »مــا در حوزه 
تولید با تلاش فــراوان و اســتفاده از راه کارهــای مختلف 
تولید خود را اندکی افزایش می دهیم اما از آن سو با یک 
تصمیم این چنینی ســه مــاه کارخانه مــا می خوابد و به 
اندازه دو سال از مسیر خود عقب می افتیم و همان طور 

که گفتم برای هیچ کس این موضوع اهمیت ندارد.« 
او اضافــه می کند: »تولیــد یــک دودو تا چهارتا اســت و 
همــه می تواننــد تولیــد کننــد. مــا از چینی هــا در جهان 
ضعیف تر نداشــتیم که امــروز در حال تولید هســتند و 
وقتی که آنها می توانند ما هم می توانیم این کار را انجام 
دهیم. امــا هیچ وقــت ما نخواســتیم کــه در ایــران تولید 
داشته باشیم. هیچ کس چنین قراری را نگذاشته است. 
وقتی تحریم ها نبود اوضاع ما از این هم بدتر بود و حتی 
ســنگ قبر را هم از چین وارد می کردیــم. حالا تحریم ها 
باعث شــده که تولید در ایــران راه بیفتد و گر نــه نفت را 
می فروختیــم و با پولــش خــوش می گذراندیــم. در حال 
حاضر مهم تر از تحریم، مســئله تدبیر دولت اســت که 

برای واحدهای تولیدی چالش برانگیز شده است.«

REPORTگزارش

ادامه از صفحه 8

پیگیری ها و 
مکاتباتی که 
بی نتیجه مانده

روندی که مدام طولانی تر 
شد

مازیــار نوربخــش در پاســخ بــه ســوال 
کارنــگ مبنــی بــر اینکــه تدبیــر اتــاق 
بازرگانــی در خصــوص چالش هــای 
واردکننــدگان کالاهــای ســخت افزاری 
چیســت، می گویــد:» در حــال حاضــر 
یکــی از مهم تریــن دغدغه هــای فعالان 
این حوزه فرایند تخصیص ارز است. از 
اواخر سال گذشــته این فرایند طولانی 
شــد، یعنی یــک واردکننده ابتــدا ثبت 
ســفارش خود را در وزارت صمت انجام 
می دهد، بعــد از آن بایــد تخصیص ارز 
بگیرید، حالا شما می توانید به صورت 
موازی کالا را به گمرک حمل کرده باشید 
یــا ایــن کار را نکــرده باشــید، امــا وقتــی 
می خواهیــد کالا را از گمــرک ترخیــص 
کنیــد، حتمــاً بایــد ارز شــما تســویه 
شــده باشــد و ایــن از مســیر بانک هــا و 
صرافی هــای مجــاز بایــد انجام شــود.« 
او در ادامه توضیــح می دهد: »این روند 
مدام طولانی تر شــده، یعنی مسیرهای 
۳۰ الــی ۴۰روزه ثبــت ســفارش و بعد از 
آن مســیر ۶۰ روزه تخصیــص ارز پیش 
آمده که باعث ایجاد صف در این زمینه 

شده است. «

 جریمه  تأخیر
برای شرکت ها

نوربخــش در ادامــه  می گویــد:» در 
این بخشــنامه جدیــد همچنیــن گفته 
شــده شــرکت هایی کــه تولیدکننــده 
نیســتند و صرفــاً بازرگان انــد، تنهــا 
۸۵ درصــد ســقفی کــه داشــته اند را 
می تواننــد اســتفاده کننــد. یعنــی هــر 
ســال ۱۵ درصــد از حجــم فعالیــت آنها 
بایــد کاهــش یابد، امــا شــرکت هایی که 
تولیدکننده هســتند می توانند ســقف 
خود را تــا ۱۵ درصد افزایــش دهند. این 
از آن دســت تصمیم های خلق الســاعه 
و بــدون مشــورت بــا بخــش خصوصــی 
است که شرکت های فعال در این حوزه 
را دچار مشکل می کند.« نوربخش ادامه 
می دهد: »در بحث فناوری اطلاعات یک 
مشکل دیگر که وجود دارد این است که 
برخی از دوستان گمان می کنند کالاهای 
حوزه فناوری اطلاعــات کالای لوکس به 
حســاب می آیــد؛ بنابرایــن وقتی کــه در 
جایــی ارز کــم می آیــد، ارز ایــن بخش را 

محدود می کنند.«

I N T E R V I E W
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آخرین وضعیت 
سی بی دی سی بانک مرکزی

ورود عملیاتی بانک ها 
به سامانه ریال 

دیجیتال
نشســت تخصصی دیفای و زیســت بوم 
بانکداری در دومین روز همایش بانکداری 
دیجیتال و نظام های پرداخت، برگزار شد. 
یکی از ســخنرانان این نشست »حسین 
یعقوبــی«، مدیــر واحد بلاکچین شــرکت 
خدمــات انفورماتیــک در ایــن نشســت 
توضیح داد:  »ریال دیجیتال، CBDC بانک 
مرکزی اســت و طبــق تعریفی که شــورای 
پــول و اعتبــار از آن ارائــه کرده، اســکناس 
دیجیتــال اســت و در واقــع، تعهــد بانک 
مرکزی بــه دارنده ریال دیجیتال به شــمار 
می آید. از آنجا که ریــال دیجیتال مبتنی 
بر فناوری بلاکچین است، قابلیت انتقال 
همتا به همتــا را دارد و همچنیــن می تواند 
از قراردادهای هوشــمند پشــتیبانی کند؛ 
به این معنا که ریال دیجیتال بانک مرکزی 
قابلیت برنامه ریزی شدن را داراست و این 
کار نه توسط خود بانک مرکزی، بلکه توسط 
بانک ها فراهم می شود.« او درباره وضعیت 
ریــال دیجیتــال در حال حاضــر می گوید: 
»توسعه فنی سامانه ریال دیجیتال سال 
گذشــته به پایان رســید و از آن زمــان دوره 
آزمایشــی آغــاز شــده اســت. ســه بانــک 
ملی، ملت و تجــارت به صــورت عملیاتی 
به سامانه متصل شدند و ریال دیجیتال 
را در اختیار کاربران خود گذاشتند. علاوه 
بر این سه بانک، پست بانک، رفاه، آینده، 
کشاورزی و پارسیان نیز در شرف عملیاتی 
کردن ریال دیجیتال هســتند.« حســین 
یعقوبی با اشاره به اینکه ریال دیجیتال در 
واقع معمــاری دلاری دارد، ادامــه داد: »به 
این معنا که بانک مرکزی روی یک بســتر 
بلاکچینــی آن را منتشــر و بیــن بانک هــا 
توزیــع می کنــد. توزیــع آن به ایــن صورت 
اســت کــه در همــان شــبکه بلاکچینی به 
کیــف خزانــه بانک هــا منتقل می شــود و 
بانک ها در قبــال دریافت ریــال از کاربران 
خود، ریال دیجیتــال را در اختیار آنها قرار 

می دهند.«

DISCUSSبحث

بنیان گذار کارخانه نوآوری راه کار در همایش بانکداری الکترونیک و نظام های پرداخت 
به موضوع معماری فناوری امور مالی غیرمتمرکز )دیفای( پرداخت

دیفای قرار است برای چه 
مسائلی راه حل باشد؟

در دومین روز همایــش »بانکداری الکترونیــک و نظام های 
پرداخــت«، نشســت تخصصــی »دیفــای و زیســت بوم 
بانکــداری« برگــزار شــد کــه در آن »رضــا قربانــی«، »فرهاد 
اینالوئی«، »حسین یعقوبی«، »عباس آشتیانی« و »مهدی 
قائمــی اصــل« در ایــن زمینــه ســخنرانی کردنــد. در بخش 
نخســت ایــن نشســت، رضــا قربانــی، بنیان گــذار کارخانه 
نــوآوری راه کار دربــاره موضــوع معماری فنــاوری امــور مالی 

غیرمتمرکز )دیفای( صحبت کرد.
رضــا قربانــی در این بــاره عنــوان کــرد: »به نظــر من یکــی از 
جدی تریــن روندهایــی کــه در فضــای فناوری هــای مالی در 
سال های آینده شاهد آن خواهیم بود، بحث دیفای است. 
ماننــد موضوعات دیگــری کــه در ۷ یا ۸ ســال پیــش مطرح 
می شــد و به نظر انتزاعی هم می آمد، فکر می کنم موضوع 

دیفای هم امروز انتزاعی به نظر برسد.«
او دربــاره نگارش مقالــه ای کــه در مورد دیفــای انجــام داده، 
توضیح داد: »من افتخار داشتم به همراه خانم دکتر نادری 
و خانم دکتر فربودمنش مقاله ای در رابطــه با بحث دیفای 
بنویســیم که به صورت تفصیلی مــدل دقیقــی از دیفای را 

استفاده و این موضوع را باز کرده ایم.«

 دیفای و آینده فایننس
رضا قربانی درباره کتاب دیفای و آینده فایننس توضیح داد: 
»بهترین منبعی که درباره دیفای وجود دارد، کتاب دیفای 
و آینده فایننس است که دو نسخه از آن ترجمه شده؛ یک 
مورد آن ترجمه »احمد درفشی« است که توسط انتشارات 
راه پرداخت چاپ شده و نســخه ای دیگر که توسط »فرهاد 

اینانلوئی« ترجمه شده است. هر کســی که قصد آشنایی 
با این موضوع را داشــته باشــد می تواند دوره چهل ساعت 
آموزشــی آن را بگذارنــد. خــود مــا نیز بــه همراه خانــم دکتر 
فربودمنش و باقی دوســتانم این دوره را آماده کردیم و آن را 

عرضه خواهیم کرد.«
بنیان گذار کارخانه نوآوری راه کار در ادامه درباره 
دیفــای می گویــد: »همــه شــما در حــال حاضر 
کوین هــا و توکن هــای موجــود را می شناســید 
اســت.  بیت کویــن  آن  معروف تریــن  کــه 
اســتیبل کوین هایی ماننــد تتــر و همچنیــن 
توکن های دیفای را نیز داریم. وقتی که به بحث 
دیفــای می رســیم، باید دقــت کنیم کــه در واقع 
اتفاقی است که مصداق های آن همان کوین ها 
و توکن هــا می شــود؛ قــرار نیســت دربــاره خرید 
و فــروش صحبت کنیــم. مــن در حداقــل ۶ یا ۷ 
ســالی که به صورت جــدی در فضــای بلاکچین 

و رمزارز فعالیــت می کنم، هیچ زمانی نه ســیگنالی داده ام و 
نه کسی را ترغیب کرده ام که وارد بازار خرید و فروش شود و 
نه حتی توصیه ای کرده ام. سعی کرده ام روند فناوری و روند 
کسب وکاری این حوزه را ببینم و راجع به این صحبت کنیم 

که چه مواردی قرار است توسط این فناوری حل شود.«

 مشکلات سیستم متمرکز
رضا قربانی درباره مسئله سیستم متمرکز می گوید: »وقتی 
کــه از حل کــردن مســئله صحبت می کنیــم، راجــع به یک 
مشــکل اســت؛ مشــکلی که در سیســتم وجود دارد و قرار 

اســت آن را بــا یــک راه  کار، حل کنیــم. کــه اگر توجــه کنیم، 
تمــام بحث هــای رمــزارزی و بلاکچینــی از آن جایــی شــروع 
می شــود که سیســتم های متمرکز ایراد دارنــد. تقریباً تمام 
سیســتم هایی که در فضای مالی و غیر مالی می شناسیم، 
در فضای حاکمیت، در فضای اقتصادی و سیاسی، اساساً 
یــک سیســتم متمرکز هســتند. پنج مشــکل 
اصلی که این سیســتم های متمرکز بــا خود به 
همراه دارند، عبارت اند از: کنترل متمرکز است، 
ایــن کنتــرل متمرکز زمینه ســاز فســاد اســت؛ 
یعنی زمانــی که ما کنترل یک سیســتمی را در 
اختیار یک شخص یا یک گروه قرار می دهیم، 
ممکــن اســت مشــکلاتی را ایجــاد کنــد؛ در 
واقــع سواســتفاده هایی را از آن کنترلــی کــه در 

اختیارشان قرار گرفته، داشته  باشند.«
او در ادامه اضافه کرد: »همچنین این سیستم 
دسترســی محــدود بــه بازیگــران اکوسیســتم 
می دهد. فرض کنید کسانی که از سیستم بانکی استفاده 
می کنند به همه اطلاعات خودشان ممکن است دسترسی 
نداشــته باشــند و دسترسی شــان ممکــن اســت در هــر 
زمانی وجود نداشــته باشــد. همچنیــن همــه اطلاعاتی که 
حتــی مرتبــط بــا خودشــان اســت را نیــز به هــر شــکلی که 
صلاح می دانند شــاید دسترســی نداشــته باشــند. یا کمی 
 open جلوتر در بحث هایــی که بحث های روز اســت مانند
innovation  و open finance،  ممکن که است بخواهیم 
اطلاعات مرتبط بــا خودمــان را در اختیار طرف ســومی قرار 

دهیم، این امکان در فضاهای متمرکز محدود است.«

مهسا نجاتی 

mahsaanejatii1993 
@gmail.com
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رويداد
E V E N T

 ناکارآمدی سیستم ها
بنیان گذار کارخانــه نــوآوری راه کار با اشــاره بــه اینکه بحث 
ناکارآمدی و عدم کارایی را به صورت هم زمان دارا هستیم که 
این دو تفاوت های ماهوی دارند، ادامه داد: »سیســتم های 
متمرکز این دو مسئله را دارند و در نهایت مسئله پنجم بحث 
شفافیت است. ما در تمام سیســتم های متمرکز، موضوع 
شفاف نبودن را داریم؛ با همه تلاش هایی که سیستم متمرکز 
برای شــفاف بودن انجام می دهند باز هم با مشــکل شفاف 

نبودن روبه رو می شود.«
او درباره مشکلات سیستم متمرکز می گوید: »در واقع کل 
قصه رمزارزها به طــور خاص و دیفای کــه موضوع اصلی ما 
است، از این جا شروع می شود که در سیستم های متمرکز به 
دلیل این پنج نقصی که اشاره شد، در نهایت رشد اقتصادی 
کاهش پیدا می کند، یا در بهترین حالت، دسترسی برای یک 
عده  بیشتر می شود و دسترسی برای یک عده  کمتر است. 
فکر می کنم این موضوع را در زندگی روزمره مان با پوســت و 

گوشت مان حس می کنیم.«
رضا قربانی تاکید کرد: »در نهایت وقتی که از دیفای صحبت 

می کنیــم زیرســاخت های آن 
شامل این  موارد می شود: رمزارز، 
بلاکچین، قراردادهای هوشمند، 
اســتیبل کوین ها، اوراکل هــا و 
برنامه های غیر متمرکز. اوراکل ها 
هم به زبان ساده یعنی ما زمانی 
که از بلاکچین استفاده می کنیم، 
بلاکچین قادر به صحت سنجی 
اطلاعــات بیــرون از بلاکچیــن 
نیســت. برای این کــه اطلاعاتی 
کــه وارد بلاکچیــن می شــود 
صحیــح باشــد، از اوراکل هــا 
اســتفاده می کننــد. در نهایــت 
وقتی که از یک سیستم دیفای 
صحبت می کنیم مبتنی بر این 
ستون ها است: توکن های مثلی، 
توکن های غیرمثلــی، حضانت، 
تنظیم عرضه، مشوق ها، سواپ، 
وام هــای وثیقه محــور و وام هــای 

فوری.«

 دیفای مفید است؟
بنیان گذار کارخانه نوآوری راه کار درباره مفید بودن یا نبودن 
دیفای توضیح می دهد: »ســوال اساســی برای زمانی که به 
ســمت دیفای می رویم مطرح می شــود این اســت که آیا ما 
قرار است ناکارآمدی را حل کنیم؟ دسترسی محدود را حل 
کنیم؟ عدم شفافیت، کنترل متمرکز و یا عدم تعامل پذیری 
قرار است برطرف شود؟ اگر مسائل مان این  موارد نیستند، 
دیفــای هیچ کاربــردی بــرای مــا نخواهــد داشــت. درنتیجه 
مســائلی که دیفای قــادر اســت آنها را حــل کند ایــن موارد 
هســتند:  ناکارآمدی، دسترســی محــدود، عدم شــفافیت، 
کنتــرل متمرکــز و عــدم تعامل پذیــری.« او دربــاره پــول نقد 
دیجیتال گفت: »مــن در رابطه با رمزارزها هم در ســال های 
گذشته در همین رویداد بارها تاکید کرده بودم که باید یک 
سوال ساده را پرســید؛ اینکه آیا شــما به پول نقد دیجیتال 
احتیاج دارید یا خیر؟ یک مقدار تناقض آمیز است اما وقتی 
کــه از رمزارز صحبــت می کنیم، در چند ســال پیــش ماجرا 
این گونه بود که پول نقد دیجیتال اســت. اگر به آن احتیاج 
دارید یعنی یک پــول دیجیتالی کــه ویژگی های پــول نقد را 
داراســت، در واقع کســی کــه از آن اســتفاده می کند خیلی 
قابل شناسایی نیســت و در نهایت می رسیم به بحث های 
اعتبار، وام دهی، صرافی هــای غیر متمرکــز و… در دیفای.« 
رضا قربانی در ادامه خاطرنشان کرد: »اعتبار/وام دهی در 
واقع آن تامین مالی ریسک های جدی را شامل می شود که 
در این مقاله مفصل درباره این ریسک ها صحبت کرده ایم. 

نکتــه ریســک ها در این اســت که مــا در هــر پدیــده ای باید 
ریسک های آن را ببینیم و اندازه بگیریم و آن ها را مدیریت 

کنیم و برخوردمان به طور سلبی نباشد.«

 مشــکلاتی که سیســتم متمرکز به بار آورده 
است

فرهاد اینانلوئــی، رئیس هیئت مدیره شــرکت جهــان ارقام 
پــارس و دبیر نشســت از رضــا قربانی ســوال کــرد: »کنترل 
متمرکز چه مشکلاتی را برای سیستم به وجود آورده است و 
دیفای و بعضی از پلتفرهای های دیفای چه راه کاری برای این 

بحث کنترل متمرکز ارائه می  دهند؟«
بنیان گــذار کارخانه نــوآوری راه کار در پاســخ گفــت: »بحث 
کنترل متمرکز یک موضوع تاریخی است و در بستر تاریخی 
باید بــه آن نگاه کنیم که چگونه ما به ســمت سیســتم  های 
متمرکز رفتیم.  واقعیت این است که جوامع سنتی قبل از 
این که تمــدن و دولت و ملت ها  شــکل بگیرد به شــکل کوچ 
نشــینی زندگی می کردند. یکــی از اختراعات بزرگ بشــری 
همین سیســتم های متمرکز بوده اســت؛ یعنی تا زمانی که 
سیستم های متمرکز وجود نداشته که مصداق آن دولت ها 
می شود، پیشــرفت را نداشتیم 
و در واقــع خارق العاده تریــن 
سیســتم متمرکــزی کــه در کل 
جهــان هســتی شــکل گرفتــه، 
سیســتمی اســت کــه به عنوان 

پول آن را می شناسیم.«
او در ادامه اضافه کرد: »برخلاف 
بقیــه تصــور  کــه  آن چیــزی 
می کننــد، پــول تاریخچــه ای 
خیلی طولانی ندارد و پول فیات 
از زمانی کــه پول متمرکز شــکل 
گرفــت، یــک تاریخچــه ۱۱۰ یــا 
۱۲۰ ســاله ای دارد کــه به شــدت 
مفهومی انتزاعی اســت؛ به این 
معنا که منشأ پیشرفت بشریت 
در صــد ســال گذشــته همیــن 
فیات اســت؛ البته هــر راه کاری، 
مســائلی را نیــز در دل خــودش 
خلق می کند و ریشــه بســیاری 
از مشــکلات  این صد و چند ســال هــم باز همیــن پول های 

متمرکز بوده اند.«

 سیستم های متمرکز، شیاطین نیستند
رضا قربانی در مورد مشــکلات سیســتم متمرکز می گوید: 
»وقتی ما می گوییم سیستم های متمرکز دارای ایراد هستند، 
این را به این صورت برداشت نکنیم که یک شیطانی هست 
و خواهــان حــذف آن هســتیم؛ خیــر. اتفاقــا سیســتم های 
متمرکز یک دستاورد بزرگ بشری بوده که اکنون می خواهیم 
آن را توسعه دهیم و قصد داریم مسائل و مشکلات آن را حل 
کنیم. هر راه کاری هم که خلق می کنیم در دل خودش مسئله 
به وجود می آورد.« او در ادامه توضیــح داد: »برای مثال در 
فضای کریپتو وقتی کلید خصوصــی را گم می کنند و دیگر 
به دارایی های رمزارزی دسترسی ندارند، این به تنهایی یک 
چالش و مشکل اســت؛ همچنین مســائلی که در ۱۰ یا ۱۵ 
سال گذشــته در بحث بلاکچین پیش آمده، از این جنس 
هســتند. نهادهــای مالــی در برابــر بیت کویــن و بلاکچیــن 
سنتی حساب می شــوند؛ نهادهای مالی و بانکی بر خلاف 
تصور تاریخچه ای طولانــی ندارند؛ بنابراین سیســتم های 
بانکی که در بســتر پول متمرکز یا فیات رشــد کردند به این 
نقطه رســیدند که این فضای جدید مهم است؛ آنها اوایل 
با بی توجهی بــه موضــوع رمزارزها نگاه می کردنــد و بعد به 
جدیت موضوع پی بردند. در حال حاضر، حداقل نزدیک 
به یک درصــد مبــادلات پولــی در این فضا قــرار گرفتــه و تا 

حدودی توجه ها را به خود جلب کرده است.«
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عباس آشتیانی مدیرعامل انجمن بلاکچین ایران با امیدواری به 
دوری رگولاتور از سیاست های محدود کننده می گوید

رمزارز؛ آخرین انتخاب مجرم باهوش

DISCUSSبحث

»عباس آشتیانی«، مدیرعامل انجمن بلاکچین 
ایران که یکی از ســخنرانان نشســت تخصصی 
»دیفای و زیســت بوم بانکــداری« در دومین روز 
همایــش »بانکــداری الکترونیــک و نظام هــای 
پرداخت« بــود معتقد اســت کــه باید دیفــای را 
از ســیفای جــدا دانســت. او در ایــن نشســت با 
تأکید بر ایــن موضــوع که ســیفای از دیفــای یاد 
می گیــرد، اظهار داشــت: »پروژه ریــال دیجیتال 
یــک هوشــمندی بــود و در چنــد مقالــه در دنیــا 
نیز نوشــته شــده بود که قاتــل رمزارزهایی مانند 
بیت کوین، در نهایت CBDCها و استیبل کوین ها 

خواهند بود؛ یعنی رگولیشن.«

کســب وکارهای  از  حمایــت 
داخلی، راه کار دغدغه های بانک 

مرکزی
عباس آشتیانی در مورد نگرانی بانک مرکزی در 
خصوص مسئله پول شویی به واســطه رمزارزها 
بیان کرد: »آقای فرزین نکتــه دیگری هم گفتند 
که نگرانی پول شویی توســط ابزارها را دارند. این 
نگرانی درستی اســت؛ اما باز هم مرکز اطلاعات 
مالی ایــران، شــورای  عالی مبــارزه با پول شــویی و 
شورای  عالی مبارزه با پول شویی وزارت اقتصاد و 
شوراهای  عالی مبارزه با پول شویی های مختلف 
دیگری بــرای ایــن موضــوع داریــم کــه می توانند 

دغدغه مند این مسئله باشند.«
او در ادامــه اضافــه کــرد: »راه حل آن هــم در دنیا 
در سال ۲۰۱۷ کشف شــد و گفتند اکنون که این 
پدیــده ناگزیر اســت، حداکثــر مشــاهده پذیری 
و شــفافیت را بایــد بــرای آن فراهــم کنیــم. پــس 
چکار کنیم؟ آن را ترویج کنیم؟ خیــر. آن را ترویج 
نمی کنیــم ولــی از پلتفرم هــای داخلی مــان نیــز 
حمایت می کنیــم کــه حداکثر مشــاهده پذیری 
را داشــته باشــیم. این اســت کــه میــزان جرائم و 
استفاده از رمزارزها برای همه جرم ها هنوز به پنج 
درصد ابزارهای مالی نرسیده و با قدرت همچنان 
اســکناس و ارز فیات بیش از ۹۰ درصد از جرائم 

مالی را تشکیل می دهند. علت هم این است که 
برای مجرم باهــوش، رمزارز آخرین گزینه اســت 

زیرا خیلی شفاف است.«
مدیرعامل انجمن بلاکچین ایران با اشاره به اینکه 
ما دغدغه رئیس کل بانک مرکزی را می پذیریم، 
گفت: »راهکار آن هم حمایت از کسب وکارهای 
داخلی است. همه کشورها این سیاست را دارند 
و کسب وکارهای داخلی شان را محدود نمی کنند. 
خبر خوشحال کننده حرف شــان نیز این بود که 
می خواهیم در حوزه رمزارزهــا تجدید نظر کنیم 
که بسیار عالی است و امیدواریم از سیاست های 

محدودکننده قبلی فاصله بگیرند.«

 اعــلام تخلــف دریافــت وام بــا 
توثیق رمزارز شتابزده بود

مدیرعامــل انجمــن بلاکچیــن ایــران دربــاره 
اطلاع رســانی مدیر روابط  عمومــی بانک مرکزی 
در مــورد تخلــف بــودن پرداخــت وام ریالــی بــا 
توثیق رمزارز توضیح داد: »موضوع توییت آقای 
قمری وفا همان موضوع توزیع پذیر شدن اقتصاد 
است. رمزارز به عنوان یک جایگزین دارایی، یک 
دارایی رمزنگاری شده اســت و بر اساس تعاریف 
ارائه شــده، قابل انتقال و ارزشــمند اســت. حالا 
که این گونه اســت، اتفاق جالبی می تواند بیفتد 
و برای اولین بار یکی از دارایی هایی که مردم برای 
فــرار از تــورم و حفــظ ارزش پول شــان می خرنــد، 
بتواند کاربردپذیر و مشاهده پذیر نیز شود و حتی 
سرعت انتقالش نیز کم شود.« عباس آشتیانی 
در ادامه گفت: »من فکر می کنم این توییتی که 
زده شد، علاوه بر ایراد نگارشی، خیلی شتاب زده 
انجام شده و احتمالاً ما شاهد شروع کاربردپذیری 
این کلاس دارایی برای واردات و صادرات و تأمین 
نیاز خرد ارزی کشور خواهیم بود که اتفاق کاملاً 
درســتی اســت. مــا همیشــه آرزوی مان بــوده که 
طلا را به چرخه اقتصاد برگردانیم و نتوانســتیم. 
ایــن آرزو احتمــالاً در دارایی های رمزنگاری شــده 

شدنی شود.«

تمام بحث های 
رمزارزی و بلاکچینی 

از آن جایی شروع 
می شود که 

سیستم های متمرکز 
ایراد دارند. تقریباً تمام 

سیستم هایی که در 
فضای مالی و غیر مالی 
می شناسیم، در فضای 

حاکمیت، در فضای 
اقتصادی و سیاسی، 
اساساً یک سیستم 

متمرکز هستند
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نشســت تخصصــی بازآفرینــی کســب وکار در بانکــداری 
هوشــمند در دومیــن روز از دهمیــن همایــش بانکــداری 
الکترونیک و نظام های پرداخت برگزار شد. در این نشست، 
امکان انتخاب مشتری توسط بانک، شناسایی مشتری بالقوه 
و تعریف سرویس جدید مواردی هستند که در راستای نقش 

و تأثیر هوش مصنوعی در بانکداری مطرح شدند.
نشســت تخصصــی بازآفرینــی کســب وکار در 
بانکــداری هوشــمند بــا حضــور »محمدمهدی 
تقی پور«، مدیرعامل شــرکت به پرداخت ملت؛ 
»عباس معمارنژاد«، رئیس هیئت مدیره شرکت 
ملــی انفورماتیــک؛ »پیــام حنفــی زاده«، عضــو 
هیئــت علمــی دانشــگاه علامــه طباطبایــی و 
»عبدالرضا شریفی حسینی«، مشاور بانکداری 

الکترونیک برگزار شد.

 افزایش ســهم داده های ســخت 
در بانکداری دیجیتال

عباس معمارنژاد، رئیس هیئت مدیره شرکت ملی انفورماتیک 
با توجه به مبانی فناوری های نوین گفت: »در انقلاب صنعتی 
پنجم، ســه محور اصلی انســان محوری، پایداری و تاب آوری 
داریم؛ یعنی اگر فناوری در بانک مورد استفاده قرار می گیرد 
باید کار را برای مدیر راحت تر کند تا امکان شناسایی ریسک 
تسهیل شود. همچنین بانکداری هوشمند با برخورداری از 
ویژگی تاب آوری، کسب وکارها را در مقابل تنش ها و شوک ها 
محافظت می کنــد.« او با اشــاره بــه اینکه قبــل از همه گیری 
کرونا، ۸۳.۲ درصد تراکنش ها الکترونیکی بود و اکنون به ۹۲ 
درصد رسیده، ادامه داد: »دو وظیفه مهم در این حوزه تأمین 
نقدینگی و جذب سپرده گذاری تعریف شده و دیگری موضوع 
پرداخت هــا و تبــادلات اســت. پایه ایــن دو وظیفه، پــردازش 

اطلاعات سخت و نرم است. داده های سخت، اطلاعاتی است 
که در بانک موجود است و داده های نرم از بیرون بانک تأمین 
می شود. وقتی بانک ها دیجیتالی می شــوند سهم داده های 

سخت افزایش پیدا می کند.«

 سفر مشتری و اهمیت داده ها
در ادامــه نشســت، محمدمهــدی تقی پــور، 
مدیرعامل شرکت به پرداخت ملت درباره سفر 
مشــتری و اهمیت داده ها گفت: »اگر داده های 
کافی در اختیارمان باشد، می توانیم پیشنهاد های 
بهتــری بــه مشــتری ارائــه دهیــم. در بانکــداری 
هوشــمند به ســمت تجربه محوری می رویم که 
این تجربه می تواند برای هر یک از افراد متفاوت 
باشد.« مدیرعامل شــرکت به پرداخت ملت در 
بخش دیگری از نشســت بیان کــرد: »پایه تمام 
ابزار های فعلی ما احراز هویت با کارت ملی است 
و می توانیــم با صــدا و چهــره از روش هــای فعلی 
فاصله بگیریم. به نظر من کسب وکار بانکی نیازمند یک اتفاق 
اســت. در آینده خیلی از قســمت های بانک به دلیل هوش 
مصنوعی وجود نخواهد داشت. مثلاً قسمت اعتبارات دیگر 
وجود نخواهد داشت، باجه و قسمت کشف تقلب و مدیریت 
ریسک هم از بین می رود. در مقابل یکسری واحد های جدید 

ایجاد می شود و به سمت تعریف سرویس می رویم.«

 استفاده از سیستم های بانکی در سبک 
زندگی

پیام حنفی زاده، عضــو هیئت علمی دانشــگاه علامه نیز در 
مورد تأثیر هــوش مصنوعی بــر مدل های کســب وکار بانکی 
عنوان کرد: »سفارشی کردن خدمات، ارائه خدمات در ستاد 

و سفر مشتری در کانال های مختلف و از همه مهم تر اهمیت 
کارکردی بانک برای ورود به صنایع همکار از مهم ترین اثرات 

هوش مصنوعی است.«
او ادامــه داد: »هوش مصنوعــی می توانــد در دو بخش تأثیر 
خود را نشان دهد؛ اول در بخش فعالیت های ستادی بانک 
یا بک آفیس و دوم در بخش تعامل با مشتری و تجربه ای که 

مشتری پیدا می کند. «
طبق گفته حنفی زاده، سیستم های هوشمند کمک می کنند 
افراد در ســبک زندگی خود از سیســتم های بانکی بهره مند 
شــوند. او با بیــان این مطلــب ادامــه داد: »هــوش مصنوعی 
می توانــد وارد حــوزه مدیریت نقدینگی هم شــود و در ســبد 

سهام، مواردی را برای سرمایه گذاری پیشنهاد دهد.«

 امــکان شناســایی و انتخــاب مشــتری بــا 
پشتوانه داده ها

عبدالرضا شریفی حسینی، مشاور بانکداری الکترونیکی نیز 
با اشاره به کاربرد فناوری های نوین گفت: »در گذشته، بانک ها 
منتظر می ماندند تا مشتری به آنها مراجعه کند و سپس در 
مورد ارائه خدمات تصمیم گیری کنند. اما سیستمی را در نظر 
بگیرید که به هر مشتری می توانیم یک امتیاز بدهیم و حالا 

این بانک است که می تواند مشتری را انتخاب کند.«
او ادامــه داد: »زمانــی کــه ایــن پشــتوانه داده را ایجــاد کنیم، 
امکان شناسایی مشتری را داریم. داده های زیادی از مشتری 
نیــز در دســترس اســت؛ از قبض هایی کــه پرداخت کــرده تا 
حقوقی که گرفته اســت. موارد دیگــری نیز می توان نــام برد، 
مثلاً در شــناخت ناهنجــاری تراکنش ها، به خوبــی می توان 
از ایــن تکنیک ها اســتفاده کــرد؛ زیرا حجــم بزرگــی از دیتا را 
در سیســتم های تحلیلی داریم. تراکنش های ناهنجار قابل 

گروه بندی هستند.«

در نشست بازآفرینی کسب وکار در بانکداری هوشمند بررسی شد

بانکداری هوشمند چگونه مدل 
کسب وکاری بانک ها را تغییر می دهد؟

ابردراک از محصول 
جدیدش رونمایی کرد 

ارائه زیرساخت 
مورد نیاز برای 

بانکداری هوشمند
محصــول جدیــد ابــر دراک بــا نــام 
»یادگیــری خــودکار ماشــین در محیط 
 )MLOps ( عملیــات«  و  توســعه 
در حاشــیه دهمیــن همایــش ســالانه 
بانکــداری الکترونیــک و نظام هــای 
پرداخــت رونمایی شــد. ایــن محصول 
زیرســاختی، ترکیبــی از شــیوه های 
DevOps و یادگیــری ماشــین بــرای 
مدل هــای  بهره بــرداری  و  توســعه 

یادگیری ماشین است.
هم بنیان گــذار ایــن شــرکت، »ســارا 
راد«، با اشــاره به چالش های بانکداری 
دیجیتــال گفــت: »بــا اینکــه اســتفاده 
بانکــداری  در  هــوش مصنوعــی  از 
دیجیتال به ارتقای سرویس ها، بهبود 
امنیت، تجربه کاربری بهتر و مدیریت 
هوشــمند داده هــا منجــر می شــود، 
نمی تــوان از مشــکلات زیرســاختی که 
توســعه دهندگان هــوش مصنوعــی در 
عملیاتــی کــردن برنامه هــای هوشــمند 
بــا آن مواجــه می شــوند، چشم پوشــی 
کــرد. مــا در ایــن مســیر می توانیــم بــه 
ســازمان ها کمــک کنیــم تــا با ســرعت 
بیشــتری در این حــوزه حرکــت کنند و 
به شــکل آســان تری، این پروژه هــا را به 

بهره برداری برسانند.«

 هوش مصنوعی مســیر 
همــوار  را  پیشــرفت 

می کند
 راد گفت: »هوش  مصنوعــی به  عنوان 
یکی از فناوری های پیشــرفته در سطح 
جهانی و همچنین به  عنــوان یک ابزار 
قدرتمنــد و حیاتی در صنایــع مختلف 
مطــرح شــده و پیاده ســازی آن در 
بانکــداری دیجیتال عــلاوه  بــر افزایش 
کارایی و ســرعت در فرآیندهای بانکی، 
باعــث همــوار شــدن مســیر ابداعات و 
پیشرفت ها در این حوزه خواهد شد.«

محصــول  معرفــی  کارگاه  در  او 
»پایپ لاین خودکار یادگیری ماشین«، 
در کنار معرفی محصول به موضوعاتی 
ماننــد یادگیــری خــودکار ماشــین در 
محیط توســعه و عملیات در بانکداری 
 ،MLOps هوشــمند، معماری و اجزای
و   MLOps از  اســتفاده  مزایــای 

فرآیندهای MLOps اشاره کرد.

REPORTخبر

مهسا طاعتی

Info 
@Karangweekly.ir
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نشســت تجربــه مشــتری و بانکــداری هوشــمند در 
دومیــن و آخریــن روز از دهمیــن همایــش بانکــداری 
الکترونیــک و نظام های پرداخت برگزار شــد. »افشــین 
خانــی«، مدیرعامــل بانــک توســعه صــادرات ایــران؛ 
»شــهاب جوانمــردی«، مدیرعامــل هلدینــگ فنــاپ و 
»حامــد قنادپــور«، مدیرعامل شــرکت تارا در نشســت 
تخصصــی »تجربه مشــتری و بانکداری هوشــمند« به 
بیان روش های استفاده از بانکداری هوشمند در بهبود 

تجربه مشتریان پرداختند.

 قبــل از هوشمندســازی بایــد سیســتم 
امنیت داده را ایجاد کنیم

افشــین خانی، مدیرعامل بانک توســعه صادرات ایران 
در بخشی از پنل تخصصی مرتبط با تجربه مشتری در 
گذار به بانکداری هوشــمند به تجربه خود در بانکداری 
اشــاره کرد و گفت: »یکــی از اصلی تریــن چالش های ما 
در بانکداری و مطالبه مشــتریان این اســت که نیاز آنها 
با خدمــات بانــک هم خوانــی نــدارد. عموماً مــا در مورد 
تسهیلات و ضمانت نامه با مشــتری طرف هستیم، اما 
همه این خدمات با بهینه ســازی هزینه هــا تطابق دارد؟ 
بانکداران از اینکه هزینه هــا با درآمدها هم خوانی ندارد 

شاکی هستند.«
خانی در پاســخ به این ســؤال که چقــدر در بانکداری به 
ســمت تجربه مشــتری رفته ایم، گفت: »باید به سمت 
یک سیستم امنیتی قوی و هوشمند حرکت کنیم و این 
بــا بازخوردی کــه از مشــتری گرفته می شــود امکان پذیر 
اســت. دیتاهای زیــادی از مشــتریان داریــم، امــا آیا در 
تحلیــل داده های ریســک بــه ایــن نتیجه می رســیم که 
روی چــه محصولــی کار کنیــم و چطــور ارائــه کنیــم؟« 

مدیرعامــل بانک توســعه صــادرات ایران بــه محورهای 
تجربــه یک مشــتری در بانکداری هوشــمند اشــاره کرد 
و گفت: »مشــتری انتظار دارد رابطه آســانی با سیستم 
برقرار کنــد. برای این منظــور چت بات ها و احــراز هویت 
دیجیتــال و پلتفرم های موبایلی ســهولت دسترســی به 
خدمات در هفــت روز هفتــه را ایجاد می کننــد.« خانی 
بــه ارتباطــات چندکانالــه اشــاره کــرد و اظهــار داشــت: 
»خروجی این ارتباطات برای مشتری چیست؟ خدمات 
باید شخصی سازی شود و یک نســخه واحد برای همه 

مشتریان درست نیست.«
ایــن مدیر بانکی با اشــاره بــه چالش های ارتقــای تجربه 
مشــتری گفــت: »بانــک، سیســتم های جزیــره ای دارد 
که قابلیت توســعه ندارنــد. این سیســتم های جزیره ای 
متعــدد چقدر امنیت مشــتریان مــا را حفــظ می کنند؟ 
چقدر برای رفتن به ســمت بانکداری هوشمند با حجم 
عظیــم داده مخاطره داریــم؟ با حجــم عظیــم داده باید 
دنبــال یــک ســامانه بــرای حفاظــت امنیــت اطلاعــات 
باشــیم.« خانی با بیــان اینکــه بانک ها اصولاً خــود را با 
صورت مالی شان ارزیابی می کنند، ادامه داد: »هر سال 
هم عملکرد مدیران عامل بانک ها ارتقــا می یابد، اما ما 
هر سال عقب گرد داریم، چون ما کاری به تجربه مشتری 
در این سفر نداشتیم و مشتری مجبور بوده با ما باشد.« 
او این رویکرد را نقد کرد و گفت: »باید تجربه مشتری را 
ارزیابی کنیم و ببینیم این ایموجی هایی که مشــتری ها 
انتخــاب می کننــد واقعی اســت یا نــه. تجربه مشــتری 
اصلی تریــن فضایــی اســت کــه بایــد بــه آن توجــه کرد. 
نظرسنجی ها، تحلیل داده ها و سنجش استفاده پذیری 
محصولات باید به سمت شناخت نقاط قوت و ضعف 

و بهبود شیوه های عملکرد باشد.«

 نســل وای؛ حلقــه گمشــده بانکــداری در 
ایران

شهاب جوانمردی، مدیرعامل هلدینگ فناپ در ادامه پنل 
در خصوص اولویت بهبود تجربه مشــتری گفت: »وقتی 
از منظر کســب وکار به موضوع نگاه می کنــم، می گویم هر 
چیزی را که مشتری بیشتر دوست داشته باشد باید اول 
ارتقا داد. اگر احترام مهم است، پس هوش مصنوعی باید 
در راستای بهبود احترام باشد.« او ادامه داد: »ما گاهی در 
تجربه مشتری چند نکته ظریف را مغفول می گذاریم. ما تا 
وقتی بانکداری الکترونیک می کردیم، موضوع بهبود تجربه 
مشتری بود؛ یعنی سعی می کردیم اطمینان خاطر مشتری 
را فراهم کنیم که ما همان ســرویس های قبلی را راحت تر و 
جذاب تر به شما می دهیم. در بانکداری الکترونیک دنبال 
خلق تجربه مشــتری نبودیم، امــا در بانکداری هوشــمند 
باید به دنبال خلق تجربه مشتری برویم؛ یعنی چیزی که 
مشــتری قبلاً تجربه ای از آن نداشته اســت.« جوانمردی 
در ادامــه اضافه کــرد: »شــرکت های ارائه کننــده خدمت و 
مشتریان سه نسل ایکس، وای و زد را تشکیل می دهند.  ما 
خیلی وقت ها شاهد این هستیم که عرضه کنندگان نسل 
ایکس که ذائقه نسل وای و زد را نمی شناسند در مورد آنها 
تصمیم گیری می کنند.« او به موضوع صنعت بانکداری و 
اولویت استحکام و مدیریت ریسک اشاره کرد و گفت: »در 
چنین صنعتی شاید در سمت عرضه، نسل زد خیلی قابل 
اتکا نباشد. در کشــور ما گفت وگوی مستمر بین عرضه و 
تقاضا برای خلق تجربه مشتری مورد غفلت بوده است.« 
مدیرعامــل هلدینــگ فنــاپ ادامــه داد: »مجموعــه ای که 
می تواند ورود کند و هم تجربه نسل پیشین و هم نیاز نسل 
بعد را بفهمد، نسل وای است. این حلقه معمولاً در نظام 

بانکی ما مغفول است.«

در نشست »تجربه مشتری و بانکداری هوشمند« مطرح شد 

 سیستم های جزیره ای
قابلیت توسعه ندارند

INTROسرمقاله

ادامه از صفحه 2

بلک فرایدی 
واقعی یا کیک

 چیزی که در واقعیت شــاهد آن 
هســتیم یک موج هیجانی برای 
کاربران ایرانی است؛ چرا که وقتی در برابر 
خریدار، عنوان ۳۰ یــا ۵۰ درصد تخفیف 
قرار می گیــرد، شــاید مشــتری اطلاعی از 
قیمت واقعی این اجناس نداشته باشد. 
پس در عمــل یک بــازی روانــی بــا کاربر را 

شاهد هستیم. 

 اما ایــن حقیقت را اکنــون نباید 
نادیده گرفت که بلک فرایدی به 
هیجانی برای نه تنها خریداران بلکه حتی 
برای فروشندگان هم بدل شده است. شما 
حتی در کالاهای خدماتی و آموزشــی هم 
شاهد تخفیف های ویژه در این روز هستید 
و این تلاش از سوی فروشندگان به شدت 
وجود دارد تا با تنوع تخفیف ها مشتریان 
جدیدی را به خود جلب کنند. در آماری که 
پــادرو در یــک توییــت ارائــه داده، یــک 
فروشگاه اینســتاگرامی تنها در طول سه 
روز در حراج بلک فرایدی توانسته بیش از 
یک میلیارد تومان فروش ثبت کند. این را 
شــاید بتــوان یــک موفقیــت جــدی بــرای 
فروشندگان به خصوص در بخش تجارت 
اجتماعــی دانســت، فــارغ از اینکــه عدد 

تخفیف واقعی بوده است یا خیر.

 ولــی در آخــر هدف اصلــی بلک 
فرایــدی چیســت؟ اصلی تریــن 
اتفاقــی کــه در ایــن موضــوع وجــود دارد، 
خوشحالی خریدارانی است که در این روز 
کالای خــود را تهیــه می کننــد. حــالا باید 
بســیاری از پلتفرم ها این ســؤال را از خود 
بپرسند که آیا خریدارانی که مصرف کننده 
این سرویس هستند، از جمله کسانی که 
در این روزها با سیل پیامک های تبلیغاتی 
مواجه بودند، خوشحال اند یا خیر. شاید 
بــرای  زمــان  ایــن  در  کار  بهتریــن 
کســب وکارهایی کــه وارد فضــای بلــک 
فرایــدی شــدند، به خصــوص پلتفرم های 
بزرگ با سیل سنگین تبلیغات، این باشد 
که آماری شفاف و روشن از میزان کاربران و 
خریداران و قیمت ها ارائه دهند و شفاف 
بیان کنند که هزینه این تخفیف ها از کجا 
تأمین شــده و چه کســی آن را تقبل کرده 
است؟ شــاید یک آمار از اینکه تا چه حد 
مشــتریان از بلــک فرایــدی خوشــحال 
هستند و واقعی بودن تخفیف ها را حس 
کردند، بتواند احساســی دقیــق از جمعه 
ســیاه ایرانــی و بلک فرایــدی فرنگــی ارائه 

دهد.
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نگاهی به تأثیر فناوری روی ارتباط کسب وکارها با مشتریان

خدمات مشتریان
از کجا آمد و به کجا می رود؟

خدمات مشتریان در دوران پیدایش فناوری های نوین

تجربه پشتیبانی، فراتر از مرزهای ثبت درخواست

HISTORYتاریخچه

نــگاه بــه ســه دهــه گذشــته پیشــرفت فنــاوری و 
الگو های کسب وکارها برای حضور در بازار، بیانگر 
کارکرد بخش های پشــتیبانی و خدمات مشتری 
و اثــر آنهــا در شــکل گیری کســب وکارها اســت. 
خدمات مشتریان، به شکلی پیوسته درگیر روند 
 )Digital Transformatio( تحــول دیجیتــال
اســت اما برای درک آینده آن، باید به گذشته نیز 

نگاه کنیم.

 دوران تراکنــش پشــتیبانی مشــتری 
)2000-1990(: از ســال ۱۹۹۰ تــا ۲۰۰۰، 
پشتیبانی مشتری در ردیف کارهای اصلی نبود. 
در این دوره رابطه با مشتری برپایه تراکنش و شعار 
آن چنین بود: »اگر چیزی بسازی، مردم خواهند 
خرید.« در این دوران، کارکرد بنیادین یک شرکت 
ســاخت محصول در نظــر گرفته می شــد و نقش 
گروه فروش آن بود که درآمد کسب کند. شرکت ها 
پس از ســاخت هر محصول، به سوی محصولی 
دیگر می رفتنــد و پشــتیبانی کاری اضافــی و غیر 
ضروری برای موفقیــت تجاری به شــمار می آمد. 
گروه های پشــتیبانی در ســاختمان جداگانه قرار 

گرفته یا کار آنها برون سپاری می شد. 

 دوران پشتیبانی برخط مشتریان )2010-
2000(: در ایــن دوره پشــتیبانی به منبع 
درآمد جدید و اضافی تبدیل شد. با اوج گیری دوره 
»دات کام«، کسب وکارها بر بستر اینترنت و در هر 
جــا و هر زمــان در دســترس قــرار گرفتنــد. حضور 
دیجیتال، ویژگی رقابتی بود و بازاریابی دیجیتال، 
کارکردی حیاتی در رشد شرکت ها یافت. شرکت ها 
نــه تنهــا ســازنده محصــول بلکــه  بایســتی 
آموزش دهنــده نیــز باشــند و روابط با مشــتری از 

چارچوب تک به تک خارج شد.

 دوره XaaS پشــتیبانی از مشــتری 
)2020-2010(: خدمات و پشتیبانی از 

مشتریان در این دوره به شیوه مشارکتی تبدیل 
و مفهوم »همه چیز در چارچوب یک خدمت« 
  XaaS که به صورت مخفف )X as a Service(
نامیده می شد، رواج یافت. در این چارچوب، از 
مشــتریان درخواست می شــد تا برپایه الگوی 
کارکــرد، هزینــه پرداخت کننــد و ایــن روش به 
منبع کلیدی درآمد تبدیل شــد. قیمت گذاری 
ابزارهــای مبتنــی بــر الگــوی اشــتراک، موجب 
 AWS، رشد محصول شــد. محصولاتی مانند
Slack و Zoom نــه تنهــا بــرای مشــتریان 
خودگــردان طراحــی شــده اند بلکــه ســازگاری 
محصول را در جایگاهی بالاتر از کسب درآمد 
قــرار می دهند. بخــش پشــتیبانی مشــتری با 
پیدایــش XaaS و رشــد محصــولات، نقشــی 
اساســی در پذیــرش محصــول و موفقیت یک 
شــرکت برعهده گرفــت. اکنــون بروز مشــکلی 
فنی کــه مانع کســب ارزش برای کاربر شــود نه 
تنها پذیرش محصــول را کاهش می دهد بلکه 

موجب ریزش کاربران خواهد شد.

 دوران هوشــمند پشــتیبانی مشــتری 
)2020 و پــس از آن(: امــروزه بخــش 
پشتیبانی مشتری، در پیشانی کسب وکار قرار 
دارد و مرکز همه ارتباطات با مشتری، از پیش 
فروش تا تمدید را در بر می گیرد و اهمیت آن از 
دیــد درآمــدی بســیار افزایــش یافتــه اســت. 
شرکت ها اکنون باید به فکر ترکیب یک پارچه 
محصــولات و خدمــات خــود باشــند. در ایــن 
الگوی رشد بر پایه خدمات، تجربه کاربر نهایی 
بایــد فراتــر از مرزهــای ثبــت درخواســت 
پشــتیبانی برود. جنبش »DevOps« توسعه 
نرم افــزار، اســتقرار، ارزیابی و نظــارت و چرخه 
اشــکال زدایی را در یــک بســته قــرار داد و در 
همین راســتا نقش های فروش، پس از فروش، 
یــزش  بازخــورد محصــول و جلوگیــری از ر

مشتریان در هم تنیده شده است.

تاريخ نوآوری
H I S T O R Y  O F
I N N O V A T I O N

پیشــینه نخســتین فعالیت تجاری به ۳۰۰۰ سال پیش 
از میلاد برمی گردد و همزمان با پیدایش تجارت، مفهوم 
مشــتری و عمل به خدمت نیز پدیدار شــد، با این حال 
تاریخچه رســمی خدمات مشــتریان بــه روزهایی دیرتر 
از آن می رسد. نخســتین گروه پشــتیبانی مشتریان در 
دهه ۱۷۶۰ پــس از انقــلاب صنعتی ایجاد شــد و روندی 
را پایه گــذاری کــرد کــه امروز بــه نــام خدمات مشــتریان 

Customer Support می شناسیم.
چه کســی خدمات مشــتری را اختراع کرد؟ این مفهوم 
هم زمان با گســترش کســب وکارها و در رونــدی طبیعی 
ســاخته شــده و اگرچــه با اختــراع تلفــن در ســال ۱۸۷۶ 

پیوند خورده اما بسیار پیش تر از آن آغاز شده است.

 گام 1: خدمات رو در رو
 تعامل بین کســب وکارها و مصرف کننــدگان از ابتدا به 
دلیــل نبــود فنــاوری ارتباطــی به شــکل حضــوری انجام 
می شــد. نامه هــا راه جدیــدی بــرای بیــان دیدگاه هــای 

مشتریان بود اما دریافت و رسیدگی به آنها زمان بر بود.
1820-1760: نخســتین انقــلاب صنعتــی موجــب آغاز 
دگرگونی اقتصادی در سراسر اروپا و آمریکا شد و طی آن 
کارخانه های جدیدی ایجاد شدند و تولید شتاب گرفت؛ 
نخستین گروه های خدمات مشتری برای پاسخ گویی به 
درخواســت های مصرف کنندگان شکل گرفت اما در آن 
زمان ارتباط رو دررو، شــکل اصلی ارتباط با مشــتریان و 

سریع ترین راه بود.
1776: »آدام اســمیت« بــا انتشــار »ثــروت ملــل« 
)Wealth of Nation( بــه بیان ســرمایه داری صنعتی و 

چارچوب های رقابت در بازار پرداخت. 
1868: یــک فروشــنده درب بــه درب بــه نــام »واتکینــز 
لینیمنــت« )Watkins Liniment(  برای نخســتین بار 
امکان بازگشــت پول پــس از خرید را به مشــتریان خود 
ارائه داد و به مشتریان پیشنهاد کرد، چنانچه از خرید 
محصول راضی نبودنــد، هزینه ها به طور کامــل به آنها 

بازپرداخت می شود. 
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 گام 2: اختراع تلفن
خدمــات مشــتری در ایــن دوره با جهشــی گســترده در 
حجــم و کارایــی پشــتیبانی مشــتری شــناخته شــد و 

اختــراع و پذیــرش تدریجی تلفــن همه چیز 
را دگرگون کرد.

1876: در ادامه رونــد انقلاب صنعتی، تلفن 
توسط »الکساندر گراهام بل« اختراع شد و 
به تنهایی روند ارتباطات و خدمات مشتریان 
را تغییر داد به طوری که تنها طی چند سال، 
تماس هــای تلفنــی در جایــگاه ابــزار اصلــی 

ارتباط با مشتری قرار گرفت.
1894: با ساخته شدن تابلوی ارتباط خطوط 
تلفن )switchboard(، دسترسی به ارتباط 

تلفنی برای کســب وکارها و مشــتریان ســاده و گسترده 
شــد. خریــداران دیگــر ناگزیــر از مراجعــه مســتقیم بــه 
فروشگاه ها یا ارسال نامه نبودند و تابلوی ارتباط خطوط 
تلفن می توانست تماس گیرندگان را به یکدیگر متصل 

کند.
دهه 1960: پــس از رواج تماس تلفنی، نخســتین مراکز 
تماس ایجاد شدند. شرکت ها شروع به استخدام افرادی 
برای پاسخ گویی به درخواست های تلفنی و پرسش های 

مشتریان کردند.
1967: شرکت ارتباطی AT&T شماره ۸۰۰-۱ را راه اندازی 
کرد که امکان تماس بین شــماره ها بدون نیــاز به اپراتور 
واسطه را فراهم می کرد. این راه نه تنها سریع تر و ساده تر 

بلکه به صرفه تر نیز بود.
 IVR«« ،دهــه 1970: فنــاوری پاســخ صوتــی تعاملــی
Interactive Voice Response(( در دســترس قــرار 
گرفت که بــه تماس گیرنــدگان اجازه می داد، پاســخ های 
ساده یک کلمه ای )مانند بله یا نه( بدهند تا تماس را به 

کارگزار مناسب هدایت کنند. 
1989: شــرکت ها به دنبــال راه هــای جایگزیــن و ارزان تر 
به کارگیری گروه های کارگزاران پاســخگوی تماس بودند، 

بنابراین برون سپاری مرکز تماس رواج یافت.

 گام 3: اینترنت می آید
پیدایــش اینترنــت جنبه هــای گوناگــون کار و زندگــی را 
بــه شــکل بنیادیــن دگرگــون کــرد و بخش هــای خدمات 

همیــن  در  نیــز  مشــتریان 
چارچــوب قــرار داشــت. در 
این مرحله از تاریــخ، خدمات 
مشــتریان بــا پیدایش شــبکه 
جهانی وب آغاز شد و با پدید 
آمدن شبکه های اجتماعی به 

پایان رسید.
دهــه 1990: اگــر چــه اینترنت 
در دهــه ۸۰ همگانــی شــد اما 
فراگیــری آن یــک دهــه پس از 
آن صورت گرفت و شرکت های 
تجاری، حضــور در این بســتر 
برای ارتباط با مشــتریان خود 
و تلاش برای یافتن مشــتریان 
جدیــد را آغاز کردند. در ســال 

۱۹۹۲، جورج بوش هفته خدمات مشتریان و تعطیلاتی 
پنــج روزه برای گرامی داشــت اهمیت این حــوزه را ایجاد 

کرد. 
میانه دهــه 1990: پیدایــش اینترنــت و بازارهــای برخط 
مانند آمازون، تجارت را دگرگون کرد. در این دوره تجارت 
الکترونیــک ســرعت گرفــت و مســیرهای جدیــد مانند 
ایمیل و گفت وگــوی زنده یک به یک، برای دسترســی به 
مشــتریان معرفی شــد. اکنون ارتباط ســریع و کارآمد با 
کمترین دشواری نسبت به هر زمان دیگری، در دسترس 

مشتریان قرار داشت.

دهــه 2000: در رونــد پیشــرفت فنــاوری، نرم افزارهــای 
پشتیبانی مشتریان ساخته و بخشی از تاریخ خدمات 
 CRM(( و نرم افــزار بــه نــام مدیریــت ارتباط بــا مشــتری
Customer Relation Management آغــاز شــد. 
شرکت ها در این زمان به ابزارهای تخصصی 
بــرای رهگیــری، گــرد آوری و ســامان دهی 
داده هــای مشــتریان دسترســی داشــتند. 
درباره اینکه چه کســی CRM را اختراع کرد، 
گفت وگوهای زیادی انجام شده اما بسیاری 
پایه گــذار آن را Act! )بنیــان شــده از ســال 

۱۹۸۷( می دانند.

4: گســترش پشــتیبانی   گام 
مشــتریان بــه وســیله شــبکه های 

اجتماعی
 Six ،اگرچــه نخســتین بســتر شــبکه های اجتماعــی
Degrees در ســال ۱۹۹۷ ایجــاد شــد، امــا رســانه های 
اجتماعی در اوایل دهه ۲۰۰۰ همگانی و محبوب شدند. 
با افزایــش شــمار کاربــران این شــبکه ها، کســب وکارها 
اســتفاده از ایــن فضــا را بــرای نگه داشــتن ارتبــاط بــا 

مشتریان خود آغاز کردند.
2003: شــبکه اجتماعــی لینکدیــن یــک ســال پــس از 
 Reid یــد هافمــن« ) پیدایــش در اتــاق نشــیمن »ر
Hoffman(، در این ســال به شــکل رســمی در دسترس 

قرار گرفت.
2004: رسانه اجتماعی »MySpace«، نخستین شبکه 
اجتماعی بود که توانست به شمار کاربران فعال ماهیانه 

یک میلیون دست یابد.
2006: توییتر راه اندازی شد و نخستین پیام آن را »جک 
دورسی«، یکی از بنیان گذاران آن منتشر کرد. )شناسه 
جایگزین ناپذیــر )NFT( این پیــام، امروز بــه قیمت ۲.۹ 

میلیون دلار به فروش می رسد.(
میانه دهه 2000: بســترهایی مانند فیس بــوک و توییتر 
کارشان را آغاز و کســب کارها از آنها برای ارتباط فعال با 
مشــتریان بهره برداری کردند. این بسترها به مشتریان 
راهی برای بیان همگانی مشــکلات داد که موجب شــد، 
نشان های تجاری به شهرت خود در بستر ارتباط برخط 

)آنلاین( توجه زیادی کنند. 
2011: فیس بوک برنامــه مســنجر Messenger را برای 
iOS و Android منتشــر کرد 
که منجر به افزایش محبوبیت 
و فراگیــری پیام رســان ها شــد. 
ســرعت و ارتبــاط مســتقیم 
پیام رســان ها آنهــا را بــه ابــزار 
کســب وکارها  بــرای  عملــی 
ارتباطــی  تــا  کــرد  تبدیــل 
یک به یک با مشــتریان برقرار 

کنند.

هــوش   :5 گام   
مصنوعی برای خدمات 

مشتریان
اگر مشــتریان در قرن نوزدهم 
گزینه هــای کم شــماری بــرای 
ارتباط بــا یک کســب وکار داشــتند، امــروز ده هــا گزینه 
در اختیــار آنهــا قــرار گرفته اســت. اینک کســب وکارها 
ابزارهای ماشــینی گفت وگو )چت بــات( chatbot را در 
اختیار دارند که به پرســش های کاربران پاســخ و به آنها 
راهنمایی های ساده ارائه می دهند. خودکارسازی برخی 
از جنبه هــای خدمــات مشــتریان موجــب صرفه جویی 
در منابــع و آزاد شــدن نیــروی انســانی بــرای کارهــای 
دیگر می شــود. واپســین گام این فنــاوری، ترکیب هوش 
 Virtual مصنوعــی بــرای ایجــاد دســتیارهای مجــازی
Assistant است که کارهایی پیچیده تر انجام می دهند.

مهران امیری  

mehranamiri
@gmail.com

نخستین گروه 
پشتیبانی مشتریان 
در دهه 176۰ پس 
از انقلاب صنعتی 

ایجاد شد و روندی را 
پایه گذاری کرد که 
امروز به نام خدمات 
مشتریان می شناسیم

ادامه از صفحه 11 

دیفای قرار است برای چه مسائلی راه حل باشد؟ 

REPORTگزارش

دســتگاه های  افزایــش   
کارت خوان استوک در بازار

یکــی از چالش هایی کــه مرادی در بخــش دیگری 
از صحبت هایــش به آن اشــاره می کنــد، افزایش 
کالاهــای قاچــاق در بــازار اســت. او خاطرنشــان 
می کند: »ما به عنوان تولیدکنندگان دستگاه های 
کارت خــوان ســال ها واردکننــده در حــوزه پولــی و 
بانکی و پرداختی بوده ایم و تجهیزات مورد نیاز این 
صنایع را وارد می کردیم. یک روز به ما گفته شده 
که دیگر حق ورود تجهیزات به شکل قطعات کامل 
را نداریــد و باید ایــن دســتگاه ها را در ایــران تولید 
کنید. ما هم بر این اســاس آمده ایم و خط تولید و 
ساختار تولید ایجاد کرده ایم، سرمایه گذاری کرده 
و ســرمایه انســانی را برای این موضوع اســتخدام 
کرده و آموزش داده ایم.« او ادامه می دهد: »اتفاقی 
که افتــاده این اســت که یک ســری دســتگاه های 
کارتخوان به نام استوک )کارکرده و یا دسته دوم(، 
به شکل عجیبی وارد بازار می شوند. این در حالی 
است که واردات رسمی تجهیزات کارکرده ممنوع 
بوده و کسی قادر به واردات رسمی تجهیزات این 
حوزه به شــکل دســته دوم و کارکرده و یا اســتوک 
نیست. من که تولیدکننده هستم، برای دریافت 
ارزی که در ســهمیه من وجــود دارد و بــرای خرید 
مواد اولیه می بایست به تأمین کنندگان مواد اولیه 
هزینه پرداخــت کنــم، دردســرهایی نظیر همین 
صف تخصیص را داشته باشم و ۸۰ الی ۹۰ روز در 
این صف در انتظار تخصیص بمانم. علاوه بر این 
تولیدکننده باید در ابتدای کار، ۵ درصد از مبلغ آن 
ارز را سپرده کند و اگر به تمدید بخورد دوباره باید ۵ 
درصد اضافه را نزد بانک عامل سپرده کند )در نظر 
داشته باشید که بابت رسوب این مبالغ در مدت 
زمان سپرده گذاری، هیچ ســود بانکی به آن تعلق 
نمی گیرد(؛ همه این مشــکلات برای تولیدکننده 
وجود دارد امــا واردکنندگان بی نام و نشــان و غیر 
رسمی، هیچ کدام از این مسائل را ندارند و از راه های 
غیرقانونی تجهیــزات را وارد می کنند و در نهایت 
به شــبکه بانکــی و پولی کشــور وصل می شــوند. 
تولیدکننده امــا در ماه هایی هم که بــه دلیل عدم 
تخصیص ارز نتوانسته مواد اولیه به خط برساند 
می بایســت حقــوق کارمنــدان، بیمــه، مالیــات و 

کسورات قانونی متعلقه و ... را پرداخت کند.«

 ضرر و زیان شرکت ها در نقطه 
تأمین

مرادی همچنین به دیگر تصمیم هایی که در حوزه 
ارز باعث متضرر شدن تولیدکننده می شود اشاره 
می کند و می گوید:  »تولیدکنندگان برای شــرکت 
در مناقصه ضمانت نامه هایی نظیر ضمانت نامه 
حسن انجام کار، ضمانت حسن انجام تهعدات، 
ضمانت نامه پیش پرداخت تهیه می کنند. پس 
از برنده شدن در مناقصه، در میان راه که قرار بوده 
مواد اولیه و تجهیزات مورد نیاز پروژه را وارد کنند، 
)به عنــوان یک مثــال عینی که بــرای گــروه بزرگی 

از تولیدکننــدگان و واردکننــدگان اتفــاق افتــاده 
است( گفته می شــود که به شما ارز نیمایی تعلق 
نمی گیرد و باید ارز صادرکننده دریافت کنید. در 
نظر بگیریــد که نرخ یــورو نیمایی در محــدوده ۴۰ 
هزار تومان بوده اما ارز صادرکننده حدود ۴۸ تا ۵۰ 
هزار تومان است. همین جا با یک تصمیم ساده، 
یک تولیدکننده بیش از ۲۰ درصد در نقطه تأمین 
متضرر می شود.«  او تأکید می کند که بزرگ ترین 
کاری که در سازمان نظام صنفی رایانه ای می توانیم 
انجام دهیم این است که عزیزان تصمیم گیرنده 
را مجــاب کنیم ثبــت ســفارش هایی کــه در حوزه 
فنــاوری اطلاعــات انجــام می شــود، نیاز اساســی 

کشور و زیرساخت حوزه فناوری اطلاعات است.

 کالای قاچاق و مســئله امنیت 
شبکه بانکی

مرادی در زمینه چالش هایی که مســئله قاچاق 
می تواند در حوزه امنیت فناوری اطلاعات ایجاد 
کنــد، توضیح می دهــد: »برخی از دســتگاه های 
کارتخوانی که به شــکل غیر رســمی وارد کشــور 
می شــود، از اپ هایــی اســتفاده می کننــد کــه 
برنامه نویسی آن در خارج از کشور اتفاق افتاده و 
کسی به سورس آن دسترسی ندارد و خود این به 
راحتی می تواند سرمنشأ اتفاق های ناگواری در 
شبکه پرداخت ما باشد. دستگاه های کارت خوان 
قاچــاق، در نهایــت بــه ســوئيچ شــرکت های 
پی اس پی وصل می شوند؛ یعنی ما در عمل یک 
دستگاه ناامن را به شــبکه بانکی کشور متصل 

می کنیم.«
او با اشــاره به اینکه پروســه ای کــه تولیدکننده در 
آن یک دســتگاه POS را به دســت مصرف کننده 
می رســاند، گاهی تا ۹ مــاه طول می کشــد، عنوان 
می کنــد: » این درحالی اســت کــه قاچاقچی یک 
دســتگاه را در عــرض دو هفتــه خریــده و بــدون 
پرداخــت خیلــی از هزینه هایــی کــه تولیدکننــده 
باید متحمل شود، آن را ارزان تر وارد بازار می کند. 
این نکتــه را هم در نظــر بگیریــد که خیلــی از این 
دستگاه ها، دست دوم هســتند و در واقع باید به 
عنوان زباله دور ریخته می شدند اما قاچاقچی این 
دستگاه ها را با مبلغ بسیار پایینی خریداری و وارد 
می کند.«  در کشور ما تولیدکننده نزدیک به ۱۰۰ 
روز برای تخصیص ارز منتظر می ماند و در همین 
مدت زمان، یک قاچاقچی ۵ بــار جنس می آورد و 
در بازار پخش می کند. شورش مرادی ضمن بیان 
این موضوع ادامــه می دهد: »این مســئله باعث 
می شود که ریســک عملیات برای شــبکه پولی و 
بانکی کشور و پی اس پی ها به شدت افزایش یابد. 
این یک تهدید بسیار جدی است. من از نهادهای 
ناظر، ســازمان پدافنــد غیرعامل، بانــک مرکزی و 
شــاپرک درخواســت می کنم به ایــن موضوع یک 
نگاه جدی داشته باشند، چون بحث تنها خرید 
یــک دســتگاه دیجیتــال نیســت بلکــه موضــوع 

امنیت شبکه بانکی کشور است.«
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